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FV/ac 
 

ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL 

PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALELLA 

 
IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 
 

Caràcter: ordinari 

Data: 28 d’abril de 2016 

Horari: de les 19 h 35 min a les 21 h 45 min  

Lloc: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS 
 

Sra. Anna Alfaro i Lucas, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Josep Bardés Conesa, regidor (Gd’A) 

Sra. Annerose Bloss Geb Bantel, regidora (P.P.) 

Sra. Ana Fernández i Amela, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Oriol Font i Casaseca, regidor (APA-CUP-PA) 

Sr. Andreu Francisco i Roger, alcalde-president (ERC-SxA-AM) 

Sr. Esteve Garcia-Ossorio Barroso, regidor (CDC) 

Sra. Glòria Mans Cervantes, 4a tinent d’alcalde (AP-CP) 

Sra. Mercè Marzo Gómez, regidora (Gd’A) 

Sra. Maria Isabel Nonell i Torras, 3a tinent d’alcalde (ERC-SxA-AM) 

Sra. Laura Ribalaiga i Prats, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Frederic Salas i Mañas, 1r tinent d’alcalde (ERC-SxA-AM) 

Sra. Maria Teresa Vilaró i Comas, 2a tinent d’alcalde (ERC-SxA-AM) 

 

Assistits pel sotasignat secretari general de la Corporació, Sr. Félix-José Valdés Conde. 

 

Assisteix a la sessió l’Interventor de Fons, Sr. Amadeu Pujol Puig. 
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ORDRE DEL DIA 
 

1.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 31 de 

març de 2016. 

2.- Informe d’Intervenció i Tresoreria sobre compliment de terminis per al 

pagament d’obligacions pendents corresponent al primer trimestre de 2016. 

3.- Decret de l’Alcaldia núm. 429/2016, d’11 d’abril, d’aprovació de la liquidació del 

pressupost de l’Ajuntament corresponent a l’exercici 2015. 

4.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació de l’expedient de modificació de crèdit 

núm. 6/2016. 

5.- Moció del grup municipal de Convergència Democràtica de Catalunya per tal 

d’incorporar a les ordenances municipals l’Ordenança Reguladora dels requisits 

formals en el procés d’empadronament. 

6.- Moció del grup municipal de Gent d’Alella sobre l’avançament del Pla Local de 

Seguretat previst al PAM. 

Precs i preguntes. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 

Al poble d’Alella, el dia 28 d’abril de dos mil setze, essent les 19 hores 35 minuts, a la 

Sala de Sessions de la Casa de la Vila i sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, Andreu 

Francisco i Roger, es reuneix el Ple de l’Ajuntament en sessió pública ordinària. 

 

Constatada l’existència del quòrum necessari per a la seva vàlida constitució, l’alcalde 

obre la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, recaient sobre 

aquests punts els acords que a continuació s’indiquen: 
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1.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL 

DIA 31 DE MARÇ DE 2016.- El regidor Sr. Font manifesta que hi ha un petit error 

material molt simple, a la pàgina 28, línies 9 i 25, on diu “Argilés” hauria de dir 

“Argelers”; i a la mateixa pàgina a la línia 24, allà on diu “posició neutre dels països 

europeus” hauria de dir “posició neutral dels països europeus”. 

 

La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de la sessió ordinària de 31 de març 

de 2016, la qual s’aprova per unanimitat amb les esmenes del regidor Sr. Font. 

 

 

2.- INFORME D’INTERVENCIÓ I TRESORERIA SOBRE COMPLIMENT DE TERMINIS PER AL 

PAGAMENT D’OBLIGACIONS PENDENTS CORRESPONENT AL PRIMER TRIMESTRE DE 

2016.- El Sr. alcalde ret compte de l’informe d’Intervenció i Tresoreria, el qual 

literalment diu: 

 

“Informe de la Tresoreria i la Intervenció municipal d’acord amb la Llei 15/2010, de 

5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual 

s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials i 

calculada d’acord amb el que estableix el Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol que 

desenvolupa la metodologia de càlcul del període mitjà de pagament, corresponent 

al 1r Trimestre de 2016 

 

Vist que el principi de sostenibilitat financera definit en l’article 4 de la Llei 

Orgànica 2/2012 de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera 

inclou no sols el control de deute financer sinó també el control del deute 

comercial, 

 

Vist que per tal de controlar el deute comercial, aquesta Llei Orgànica, ha establert 
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el concepte de període mitjà de pagament com a expressió de temps de pagament o 

retard en el pagament dels deutes comercials, de forma que totes les 

Administracions Públiques hauran de fer el càlcul mitjançant una metodologia 

comuna i fer-la pública, 

 

Vist que aquesta Llei Orgànica estableix un termini màxim dels pagaments de 30 

dies i quan aquest termini es supera en dos períodes consecutius cal adoptar 

mesures correctores de tresoreria per al compliment d’aquest termini, 

 

Vist que l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 

3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra la 

morositat en les operacions comercials, estableix que els tresorers de les 

Corporacions Locals elaboraran trimestralment un informe sobre el compliment dels 

terminis previstos en aquesta Llei per al pagament de les obligacions de cada 

Entitat Local, que inclourà necessàriament el nombre i la quantia de les obligacions 

pendents de compliment de terminis. 

 

Vist el Reial Decret 635/2014, pel qual es desenvolupa la metodologia de càlcul del 

període mitjà de pagament a proveïdors de les Administracions Públiques i les 

condicions i el procediment de retenció de recursos dels règims de finançament 

previstos a la Llei 2/2012, de 27 d’abril, d’ Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera,  

 

Per tot l’exposat: 

 

PRIMER.- S’informa a continuació les dades corresponents a l’Informe de Morositat 

d’acord amb la Llei 15/2010, de 5 de juliol, segons documents annexos adjunts. 

 

SEGON.- S’informa del Període Mitjà de Pagament d’acord amb el que estableix el 

Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol: 
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Entitat 
Ràtio Operacions 

Pendents de 
Pagament 

Import d'Operacions 
Pendents de 
Pagament 

Ràtio d'Operacions 
Pagades 

Import 
d'Operacions 

Pagades 

Període Mitjà 
 de pagament  

Ajuntament 
d'Alella 

-9,32 482.581,28 -5,87 1.054.121,36 
 

-6,95” 
 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que si els sembla aprofitaria, perquè no ho ha fet abans i 

segurament ho haurien d’haver fet abans del punt número 1, de presentar-los, com a 

mínim al públic, a l’Amadeu Pujol que és el nou interventor d’aquest Ajuntament des de 

dijous divendres de la setmana passada. Per tant, aprofiten per donar-li la benvinguda en 

el Plenari de l’Ajuntament. 

 

El Sr. interventor manifesta que gràcies. 

 

El Sr. alcalde manifesta que, dit això, tancant el parèntesi, informarien que el termini 

d’aquests pagaments realitzats en el primer trimestre ha estat de 24,13 dies de mitjana 

dels 30 teòrics, que serien 60, per poder pagar segons estableix la llei.  

 

 

El Ple municipal acorda quedar assabentat de l’informe d’Intervenció i Tresoreria sobre 

compliment de terminis per al pagament d’obligacions pendents corresponent al primer 

trimestre de 2016. 

 

 

3.- DECRET DE L’ALCALDIA NÚM. 429/2016, D’11 D’ABRIL, D’APROVACIÓ DE LA 

LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT CORRESPONENT A L’EXERCICI 2015.- 

El Sr. alcalde ret compte del Decret de l’Alcaldia núm. 429/2016, el qual literalment diu: 
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“DECRET DE L’ALCALDIA NÚM. 429/2016.- Vist l’expedient relatiu a la liquidació 

del Pressupost de l’Ajuntament, corresponent a l’exercici 2015. 

 

Atès l’article 191.3 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que 

s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, segons el qual, 

correspon al President de la Corporació l’aprovació de la liquidació del pressupost, 

previ informe de la Intervenció municipal. 

 

Atès l’article 193.4 de l’esmentada llei, segons el qual, una vegada aprovada la 

liquidació del pressupost pel President de la Corporació s’ha de donar compte al Ple 

en la propera sessió que se celebri. 

 

Atès l’article 193.5 de l’esmentada llei, segons el qual, una vegada s’ha donat 

compte al Ple, es remetrà una còpia de l’expedient a l’Administració Estatal i a la 

Generalitat de Catalunya. 

 

Vist l’informe de la Intervenció que consta a l’expedient. 

 

En ús de les facultats que em confereix la legislació vigent, HE RESOLT: 

 

PRIMER.- Aprovar la liquidació del pressupost de l’Ajuntament d’Alella corresponent 

a l’exercici de 2015, de la que es desprèn el resultat pressupostari següent: 

 

Conceptes Drets reconeguts Obligacions reconegudes  
a. Operacions corrents 12.049.803,37 9.784.357,99  

b. Altres operacions 158.226,56 3.380.746,31  
1. Total operacions no 

financeres 
12.208.029,93 13.165.104,30  

2. Actius financers 6.199,19 6.199,19  

3. Passius financers 798.615,95 225.592,24  

Resultat pressupostari 13.012.845,07 13.396.895,73 -384.050,66 
4. Crèdits finançats amb 

RLT DG 
  1.738.551,11 

5. Desviacions de 
finançament (-) 

  1.882.539,85 
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6. Desviacions de 
finançament (+)   263.783,28 

Resultat pressupostari 
ajustat 

  2.973.257,02 

 

SEGON.-  Fer constar que el romanent líquid de tresoreria a 31 de desembre de 2015 

és el que a continuació es detalla: 

 

Fons líquid de tresoreria 3.701.370,03 

Drets pendents de cobrament 2.657.577,75 

Pressupost Corrent 1.123.034,33 

Pressupost Tancat 1.506.750,90 

Operacions no pressupostàries 27.792,52 

Cobraments pendents d’aplicar 0,00 

Obligacions pendents de pagament 1.422.982,91 

Pressupost Corrent 415.803,22 

Pressupost Tancat 77.095,68 

Operacions no pressupostàries 

Pagaments pendents d’aplicar 

932.409,16 

2.325,15 

Romanent líquid de tresoreria 4.935.964,87 

Saldos de dubtós cobrament 1.228.506,36 

Romanent afectat 850.152,67 

Romanent líquid per a despeses generals 2.857.305,84 

 

TERCER.- Aprovar la liquidació del pressupost del Consorci de Promoció Enoturística 

del territori D.O. Alella corresponent a l’exercici de 2015, de la que es desprèn el 

resultat pressupostari següent: 

 

Conceptes Drets reconeguts 
Obligacions 

reconegudes  
a. Operacions corrents 74.600,00 82.403,87  

b. Altres operacions 0,00 0,00  
1. Total operacions no 

financeres 
74.600,00 82.403,87  

2. Actius financers 0,00 0,00  

3. Passius financers 0,00 0,00  

Resultat pressupostari 74.600,00 82.403,87 -7.803,87 
4. Crèdits finançats amb 

RLT DG 
  0,00 
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5. Desviacions de 
finançament (-)   0,00 

6. Desviacions de 
finançament (+) 

  0,00 

Resultat pressupostari 
ajustat 

  -7.803,87 

 

QUART.- Fer constar que el romanent líquid de tresoreria a 31 de desembre de 2015 

és el que a continuació es detalla: 

 

Fons líquid de tresoreria 12.435,78 
Drets pendents de cobrament 8.040,00 
Pressupost Corrent 8.040,00 
Pressupost Tancat 0,00 
Operacions no pressupostàries 0,00 
Cobraments pendents d’aplicar 0,00 
Obligacions pendents de pagament 4.153,22 
Pressupost Corrent 0,00 
Pressupost Tancat 0,00 
Operacions no pressupostàries 
Pagaments pendents d’aplicar 

4.153,22 
0,00 

Romanent líquid de tresoreria 16.322,56 
Saldos de dubtós cobrament 0,00 
Romanent afectat 0,00 
Romanent líquid per a despeses generals 16.322,56 

 

CINQUÈ.- Donar compte d’aquesta resolució a la propera sessió plenària. 

 

SISÈ.- Remetre còpia de la liquidació del pressupost a l’Administració de l’Estat i a 

la Generalitat de Catalunya.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que, com saben, l’Ajuntament d’Alella utilitza l’aplicatiu de 

comptabilitat de la Diputació de Barcelona i una vegada s’ha acabat de fer la introducció 

dels diferents moviments de l’exercici tancat, la Diputació de Barcelona participa del 

procés de tancament d’aquests comptes i és ella qui acaba donant per tancat 

definitivament els números de la liquidació. Que, evidentment, això va per llista d’espera 

segons les peticions de diferents municipis de la província, i que per això ho presenten 

amb el Decret a data d’11 d’abril. Aquesta liquidació, bàsicament amb les dues xifres 

importants de la liquidació, fan que tinguin un resultat pressupostari positiu de 
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2.973.257,02€, gairebé 3 milions del resultat pressupostari. Això, quan arriba a 

convertir-se en el romanent líquid per a despeses generals, és de 2.857.305€.  A més, 

amb aquesta liquidació trenquen dues regles de l’estabilitat pressupostària. Bàsicament, 

per l’esforç inversor que es va fer aquest any 2015, trenquen la regla de la despesa. I 

aleshores el que els tocarà demanar, com varen fer a l’exercici anterior, és un pla 

econòmic financer per intentar tornar a conduir i assolir aquests termes d’estabilitat 

pressupostària. A nivell de les diferents federacions de municipis de l’Estat espanyol hi 

ha un moviment per tal d’acabar amb aquesta regla de la despesa i amb aquestes 

limitacions per als ajuntaments solvents. Ja veuran com acaba. En qualsevol cas, amb 

aquests números trenquen aquesta estabilitat pressupostària i han de tornar a encarregar 

un P.E.F. (Pla econòmic financer) de tràmit com varen fer l’any passat. 

 

 

El Ple municipal acorda quedar assabentat del Decret de l’Alcaldia núm. 429/2016, d’11 

d’abril, d’aprovació de la liquidació del pressupost de l’Ajuntament corresponent a 

l’exercici 2015. 

 

 

4.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DE L’EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ DE 

CRÈDIT NÚM. 6/2016.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 

 

“ASSUMPTE: Modificació de crèdit  

Núm. expedient: 6/16 

 

Per poder atendre les despeses que es detallen a continuació,  per a les quals la 

consignació en el pressupost ordinari actual és insuficient, cal tramitar l’expedient de 

modificació de crèdit amb subjecció a les disposicions vigents.  
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Vist que s'han examinat els crèdits de l'esmentat pressupost i que es poden reduir 

sense pertorbació del servei. 

 

Vist que les transferències proposades no afecten els crèdits ampliables, ni els 

crèdits extraordinaris atorgats en l’exercici.  

 

Vist que les partides que es proposa minorar no han estat incrementades mitjançant 

suplements o altres transferències. Tampoc procedeixen de crèdits incorporats com a 

conseqüència de romanents no compromesos procedents de pressupostos tancats, ni 

han estat objecte de cap minoració, com a conseqüència de transferències anteriors.  

 

Vist que no hi ha cap compromís de despesa que impedeixi la modificació de les 

partides que es proposa minorar.  

 

Vist que es compleixen l’article 180 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 

març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els 

articles 35 a 41 del Reial decret  500/1990 i l’article 7, 8 i 10 de les bases 

d’execució del pressupost. 

 

Per tot això, aquesta Alcaldia proposa al Ple Municipal l’adopció dels següents 

acords: 

 

PRIMER. - Aprovar una modificació de crèdit relativa a un crèdit extraordinari, per 

import de 219.000,00 euros, entre les aplicacions que s’indiquen a continuació: 

 

Baixa de crèdits: 

 

Aplicació Descripció Projecte Import 
19.1532.61907 Passeig de la Riera (Tram A) 2013/2/MILLO/10 219.000,00 

TOTAL   219.000,00 
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Crèdits extraordinaris: 

 

Aplicació Descripció Projecte Import 
19.231.63208 Adequació Serveis Socials (Espai 

SEM) 
2016/2/MILLO/15 

60.000,00 

19.150.62503 Plataforma Rbla. Àngel Guimerà 2016/2/MÒBIL/6 18.000,00 
19.150.61914 Adequació cruïlla Heures–Torrent 

Vallbona 
2016/2/MILLO/16 

38.500,00 

19.171.61903 Parc de la Blanca 2016/2/MILLO/17 24.000,00 
19.150.61915 Canonada C/Mas Coll 2016/2/MILLO/18 60.000,00 
19.150.61916 Actuació C/Mas de Xaxars 2016/2/MILLO/19 18.500,00 

TOTAL   219.000,00 
 

TERCER.- Continuar la tramitació establerta a l’article 177 i 179 del Text refós de la 

Llei reguladora de les hisendes locals sotmetent l’esmentat expedient a informació 

pública per un termini de quinze dies hàbils en el Butlletí Oficial de la Província, 

perquè qualsevol persona interessada pugui formular-hi aquelles objeccions i 

suggeriments que estimi adients. 

 

QUART.- Considerar definitivament aprovat l’expedient en cas que no es formuli cap 

objecció ni suggeriment contra aquest expedient en el termini d’informació 

pública.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que aquesta modificació de crèdit té un import total de 

219.000€, que vénen d’una partida que viatja des del 2014 fins al 2016 vinculada a la 

possible execució d’un tros del tram A del passeig de la Riera entre el pou sorrenc i el 

camp de futbol. Se’n va redactar el projecte, es va demanar, evidentment, l’informe a 

l’ACA, entre altres, perquè, evidentment, afecta el que és la riera que és competència, és 

titularitat seva. L’ACA inicialment els havia dit que sí, però davant d’unes al·legacions 

d’Aigües Ter Llobregat això ha quedat empantanegat, mai més ben dit, fins el cas que de 

moment no han estat capaços de sortir-se’n tant amb l’ACA com amb ATLL, perquè per 

aquell tram passen unes canonades de transport important d’aigua que segurament ATLL 
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no té ben bé identificades i demana que no s’hi faci cap instal·lació definitiva al damunt 

per si mai hi hagués alguna situació d’emergència. Per tant, alliberarien aquests 

219.000€ que tenen aquí immobilitzats i els incorporarien a altres inversions. I 

intentarien redactar una modificació del projecte que ATLL no hi trobi problemes i que 

l’ACA l’acabi informant favorablement. Aquestes 219.000€ anirien a sis actuacions 

diferents dintre d’aquest any. El compromís seria de poder tirar endavant aquest nou 

projecte del tram A, d’aquest tros de tram A, dintre d’aquest 2016 per licitar les obres el 

2017. Mentrestant, aquests 219.000€ es destinen a sis intervencions. Una de millora de 

l’equipament de l’espai de Serveis Socials, al costat del CAP, amb l’adequació del que fins 

ara venia sent un magatzem de la brigada municipal per convertir-lo en diferents espais 

de treball d’oficines i habilitar l’espai definitiu per a les persones que treballen al servei 

d’emergències mèdiques, que provisionalment estan a l’Escorxador, al costat de la caserna 

de la Policia Local i que es desplaçarien aquí, perquè aquí hi hagués la base de 

l’ambulància del servei d’emergències mèdiques. I en això destinarien 60.000€. 18.000€ a 

la construcció d’una plataforma, d’una tarima que permeti salvar el queixal de l’espai de 

càrrega i descàrrega que es troba entre el restaurant Duran i Casa Ametller, a l’altra 

costat de la vorera, on es posen les parades de la Fira de Nadal o de la Festa de la 

Verema, i que fa que hagin tingut algun petit accident de gent, de transeünts que han 

pres mal passant per allà i no apreciant la vorera o la diferència de vorera. La darrera 

vegada va ser amb una cadira de rodes. I, per tant, farien construir aquesta plataforma 

que s’hi posaria en aquestes ocasions d’esdeveniments perquè els vianants puguin passar 

sobre un mateix nivell. 38.500€ per una intervenció a la cruïlla dels carrers Heures i 

Torrent Vallbona que comporta tres intervencions: la substitució de la barana perimetral 

de tot el parc dels Drets Humans que té una alçada no desitjable per a un espai amb jocs 

infantils; l’arranjament de la cantonada per facilitar el gir dels autobusos i camions en 

aquell punt; i l’arranjament de l’espai de contenidors amb un tancat al voltant. Hi hauria 

una altra intervenció a la Riera Coma Fosca, a l’entorn del parc de la Blanca de 24.000€, 

on s’ampliaria la vorera entre els habitatges de Cal Doctor i el giratori a Coma Fosca, que 

actualment té una vorera que no deu tenir un metre d’amplada i que, evidentment, 

dificulta el pas de vianants en aquell entorn. 60.000€ per la substitució d’una canonada 
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d’aigua al carrer Mas Coll, al costat de Cal Duch on es va crear una vorera, ja que la 

substitució de la canonada no s’hi va poder fer en aquell moment. I, per últim, 18.500€ a 

una actuació al carrer Mas de Xaxars cantonada amb el Torrent Vallbona per tal de 

millorar l’accessibilitat per als vianants que van al Centre de Salut. I tot això sumen els 

219.000€ d’aquesta modificació. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que voldria fer la reflexió de si aquestes coses realment 

són coses imprevistes, qüestions sobrevingudes que no hagin pogut estar planificades 

prèviament, que no s’hagin pogut incorporar en el pressupost en el seu moment. Un 

pressupost que tan sols té quatre mesos de funcionament i que, francament, sempre 

veuen aquestes modificacions de crèdit que sumen quantitats importants i que apareixen 

periòdicament. Quasi sempre estan parlant d’actuacions d’obres que posen en evidència 

que no tenen organitzat un pla d’obres com cal, que prevegi que no es facin actuacions 

en punts on s’han fet altres coses no fa tant. Estan parlant, per exemple, del tema del 

Torrent Vallbona, o estan parlant, per exemple, de quan en el seu moment van arreglar el 

primer tram de la Riera havent fet la vorera nova poc temps abans. I aquesta situació, 

aquesta sensació que van fent obres, que deuen posar molts contents als contractistes i a 

les companyies de serveis i tots plegats, però que acaben no sabent a que responen, a 

cop de modificació de crèdit pensen, francament, que no és el desitjable en una actuació 

seriosa d’aquest Ajuntament.  

 

El regidor Sr. Font manifesta que primer dir que el que ha arribat al Ple no és la proposta 

de modificació, vol dir que és la modificació de crèdit no del projecte, que això ha passat 

per Junta de Govern. Respecte a això, en tot cas, creuen que és imprescindible i urgent 

l’adequació de la Riera en el tram A per a l’accés al camp de futbol, i que, per tant, si 

l’ACA posa aquests problemes, el que s’hauria de fer és trobar la solució més ràpida 

possible i tirar endavant el projecte, si pot ser amb un cost inferior o d’alguna manera 

diferent, doncs som-hi. Però, realment, porten molts anys arrossegant que l’accés al camp 

de futbol des de la riera és pràcticament impracticable, i que, per tant, la urgència 

requeriria fer-ho ja i no seguir-ho posposant si ho vénen arrossegant des de 2014 i 
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anteriorment, perquè això ell ho ha escoltat des de fa molts anys. En aquest sentit, la 

primera part seria que creuen que el projecte de remodelació de la riera és imprescindible 

i és urgent, i que, per tant, no pot seguir retardant-se i que si no troben la canonada des 

de l’ACA doncs ja la buscaran ells d’alguna manera. Tampoc pot costar tant buscar una 

canonada. I, en tot cas, posar-hi solució ja. Això pel que fa a la primera part. I pel que fa 

a la segona part, que seria els components on van destinats el crèdit que s’allibera, que 

finalment no s’allibera sinó que es deixa de fer aquesta obra per fer altres coses, entre les 

diferents partides, doncs, per exemple, la primera, quan parlen de l’espai per a les 

ambulàncies, recorda que quan van començar converses es va dir que el cost de 

l’ambulància quasi seria zero per a l’Ajuntament d’Alella, i, per tant, ara hi inverteixen 

aquests 60.000€. I pel que fa a la resta d’obres, quant als arranjaments de contenidors 

entenen que mica en mica s’han anat canviant a tot el municipi, està bé que es faci en 

ordre del que es pugui, però, en tot cas, creuen que és quelcom que es pot planificar i 

que per tant el que s’ha de fer és que tota la substitució o adequació dels contenidors, 

licitar-la com a tal. Essent el mateix projecte en diferents punts el que és més raonables 

és que s’obri un concurs, s’hi presenti qui vulgui i acabi fent els tancaments, que és el 

que correspon. I respecte el parc, això ho ha pogut parlar amb l’Ana, i creu que el que 

estaria bé és fer un replantejament de com han de ser els parcs i l’adequació. Tenen bé 

molts parcs i altres són molt millorables, però, en tot cas, les intervencions potser sí que 

haurien de ser més coordinades i no tan puntuals d’anar saltant de parc a parc, sinó 

presentar-los i veure com han de ser tots els parcs i llavors executar-ho també. Això és el 

que tenien a dir-hi. Votaran en contra d’aquesta modificació tant per la part a, que és la 

urgència de solucionar el tema d’anar al camp de futbol caminant; i per la part b, perquè 

entenen que hi ha coses que haurien de sortir a concurs i que la contractació s’hauria de 

fer diferent. No poden votar-hi favorablement.  

 

El Sr. alcalde manifesta que com sap la Sra. Marzo els pressupostos tenen unes 

limitacions i aquí acostumen a pressupostar força acuradament i, en qualsevol cas, amb 

certes reserves o prevencions per no caure en resultats negatius. Aquestes diferents 

qüestions són intervencions que porten un temps previstes, que estan treballades i que 
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està estudiada la seva necessitat i valoració. I ho fan en el moment que poden disposar 

d’uns recursos. Abans, quan podien disposar del romanent de tresoreria per incorporar-lo 

al llarg de l’exercici, doncs al llarg de l’any anaven dotant imports per poder fer més 

coses de les que el pressupost ordinari d’ingressos corrents doncs els permetia. És per 

això que, aquestes coses que estan en cartera, doncs s’aprofita l’oportunitat de poder-les 

tirar endavant en una situació que tenen encallada, la qual, coincideix amb el Sr. Font, 

és una actuació que no pot dilatar-se gaire més en el temps. I, per tant, sí que és de les 

qüestions que han de resoldre ja amb l’ACA i amb ATLL per tal de tenir-ho tot a punt 

perquè el 2017 s’executi sí o sí aquest tram de connexió fins el camp de futbol. Respecte 

dels 60.000€ de l’adequació dels espais, evidentment no són estrictament per a les 

instal·lacions del servei d’emergències mèdiques, sinó que és una adequació de més 

espais a l’àrea de Serveis Socials, tant pels propis treballadors com també es valorava la 

possibilitat que fins i tot es pogués fer algun tipus d’usos puntuals per part d’entitats de 

l’àmbit social en aquell entorn, i un dels espais es destinarà al servei d’emergències 

mèdiques. Respecte als tancaments afegits, aquest que es dota era un que en principi hi 

havia la voluntat de poder-lo haver fet en el concurs de la recollida de residus, on allà es 

va incorporar un paquet important d’adequació d’aquestes àrees. Finalment, doncs, 

aquest no es va poder fer en aquell paquet malgrat que hi havia aquesta voluntat. Doncs 

s’aprofita aquesta intervenció a l’entorn per poder fer ara aquest tancament que els havia 

quedat tancat. El que tampoc faran és licitar-ne molts de cop. Si ara no s’erra, creu que 

estan al voltant d’uns 25 dels 120 punts de recollida que tenen al municipi. La voluntat 

serà de poder-ne fer 2, 3 o 4 a l’any  per anar poc a poc acabant de completar els 

tancaments. I respecte dels parcs infantils, sí que discreparà amb el Sr. Font, perquè en 

l’anterior mandat es va fer un esforç important per a l’arranjament de parcs infantils i de 

tenir una xarxa de parcs amb molta capil·laritat intentant tenir un parc públic, un parc 

infantil en els diferents barris o molt a prop de moltes cases, i intentar concentrar o fer 

un parell d’espais de més referència com són el de Drets Humans i el Canonge. Poden 

discutir de la valoració de com considera que estan aquests parcs, però creuen que en 

aquests moments Alella ofereix un nivell i nombre de parcs infantils satisfactori per a la 
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població. Que no vol dir que no se n’hi pugui afegir algun més, però estarien en el 

nombre si no definitiu quasi definitiu.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que coincideix amb l’alcalde que l’operació dels parcs 

infantils ja va tenir la seva via en el seu moment i pensa que s’hi ha fet inversions i els 

barris estan coberts i, a vegades, inclús, els parcs els tenen en molts moments, i també 

és lògic per la pròpia dinàmica demogràfica, però a vegades també tenen els seus punts 

de baixa intensitat i de baix ús. Però, amb això, no hi poden fer res. S’ha cobert tot el 

territori i el territori ho està, i, a més a més, s’ha millorat mobiliari i s’han fet 

intervencions en tots els parcs en molt poc temps. El que sí pensa que és de rebuig és el 

tema de l’enllaç amb el camp de futbol, que també és una qüestió més que parlada i que 

vénen arrossegant des de fa moltíssim temps. I, a més a més, que se suposava també que 

hi havia possibilitats de fer-hi intervencions que pràcticament ni tocaven la llera de la 

riera, que passava per la negociació amb la propietat per poder fer una passarel·la i tal, 

que no pas tocar pròpiament la llera. Aleshores sembla que està costant moltíssim tancar 

això. No sap si s’hi hauria de dedicar una mica més de temps o més esforços per part dels 

serveis que corresponguin i també dels regidors que tinguin la responsabilitat del tema. 

I, finalment, convidar-lo que els faci arribar aquest pla d’obres que tenen i que preveu 

aquestes intervencions que s’han de fer en els propers sis mesos o en el proper any o en 

el proper mes, si l’apuren. No dubta que es puguin fer els moviments pressupostaris que 

la llei permet, però també el Sr. alcalde convindrà amb ella que el govern deu tenir eines 

de seguiment de la planificació de les obres, però que no les posa a la seva disposició. 

Aleshores, potser podrien canviar la seva opinió d’aquesta manca teòrica de previsió 

sobre quines són les prioritats si la poguessin consultar.  

 

El regidor Sr. Font manifesta que entén que hi ha el compromís que el 2017 s’executarà el 

tros de riera? 
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El Sr. alcalde manifesta que el compromís, com li agrada al regidor Sr. Font, és que han 

de redactar el nou projecte de l’obra aquest 2016 i han de dotar-la i executar-la l’any 

2017. Fa massa temps que l’haurien de tenir. 

 

El regidor Sr. Font manifesta que en aquest cas “haurien” és un compromís. 

 

El Sr. alcalde manifesta que sí. 

 

El regidor Sr. Font manifesta que pel que fa al tema dels parcs, el que volia dir és que la 

crítica o el comentari no anava tant per una deficiència del nombre de parcs o de la seva 

qualitat, que pensa que està prou bé, sinó el fet que es trobin l’adequació del parc en 

una barreja de crèdit extraordinari juntament amb sis punts diferents. Entén que el 

diàleg és prou fluid per poder parlar-ho i no haver-s’ho de trobar en una modificació de 

crèdit entre set actuacions o més. I que, per tant, el marge d’intervenció d’aquí a 

l’execució és tan petit que fa quasi impossible el diàleg. I això és quelcom que poden 

millorar i que les portes són obertes. 

 

El Sr. alcalde li dóna les gràcies. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Mans, Nonell i Vilaró, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Alfaro, 

Fernández i Ribalaiga; hi voten en contra els regidors Sres. Bloss i Marzo, i Srs. Bardés i 

Font; s’absté de votar-la el regidor Sr. Garcia-Ossorio. En conseqüència s’aprova la 

proposta.  

 

 

5.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CONVERGÈNCIA DEMOCRÀTICA DE CATALUNYA 

PER TAL D’INCORPORAR A LES ORDENANCES MUNICIPALS L’ORDENANÇA REGULADORA 

DELS REQUISITS FORMALS EN EL PROCÉS D’EMPADRONAMENT.- El regidor Sr. Garcia-
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Ossorio manifesta que realment tot el que han estat vivint aquests últims mesos i 

revisant les diferents normatives que tenen a Alella, observen que no hi ha cap mena 

d’ordenança en base a com empadronar la gent quan arriba al poble i, per tant, es vol 

quedar. Es base a la Llei de Bases de Règim Local de l’any 1985, modificada l’any 1996, i 

entenen que vint anys després és convenient que l’Ajuntament prengui un compromís clar 

en base a com s’ha de regir i com ha de funcionar aquest procés. A continuació procedeix 

a llegir la moció: 

 

“Moció que presenta el grup municipal de Convergència per tal d'incorporar a les 

ordenances municipals l'Ordenança Reguladora dels requisits formals en el procés 

d'empadronament al Ple Municipal el dia 28 d'abril del 2016  

 

EXPOSA  

 

La inscripció en el padró d'habitants és un acte administratiu que atribueix drets i 

deures a la persona que resideix habitualment al municipi i, per aquest motiu, hi ha 

l'obligació d'inscriure's al padró del municipi de residència.  

 

La Llei 7/1985, del 2 d'abril, reguladora de les bases de regim local, i el Reial 

decret 1690/1986, de l'11 de juliol, pel qual s'aprova el Reglament de població i 

demarcació de les entitats locals, són les principals normes reguladores del padró.  

 

És a partir d'aquest compliment d'aquesta premissa legal que el padró pot esdevenir 

un registre fidel que ha de permetre a l'administració conèixer la realitat del 

municipi.  

 

SOL·LICITEM  

 

Així doncs considerant el que s'exposa en aquest text que serveix de preàmbul, i a 

l'empara de les disposicions legals vigents, aquest grup municipal proposa 



19 

 

l'establiment de la següent ordenança:  

 

Article 1.- l'objecte d'aquests ordenança és regular els requisits formals que cal 

complir per poder empadronar-se en el municipi d'Alella.  

 

Article 2.- La inscripció en el Padró Municipal d'aquest ajuntament requerirà 

l'aportació de la següent documentació:  

 

2.1 DNI vigent o altre document que acrediti la identitat de l'interessat.  

 

2.2 Títol de tinença de l'habitatge que es podrà acreditar mitjançant  qualsevol dels 

següents documents:   

 

a) Escriptura pública de propietat usdefruit o contracte de lloguer  

b) Consentiment escrit del propietari usufructuari o llogater autoritzant l'ús de 

l'immoble  

c) Consentiment per escrit d'una altre persona que estigui empadronada en aquell 

mateix immoble  

 

En el cas dels subapartats b) i c) caldrà aportar fotocòpia del document d'identitat 

de la persona que signa el consentiment.  

 

Així mateix en el cas dels subapartat b) caldrà còpia del títol que acredita que el 

signatari del consentiment n'és el propietari, l'usufructuari o l'arrendatari.  

 

I en el cas del subapartat c) l'Ajuntament comprovarà d'ofici que el signatari del 

consentiment apareix efectivament empadronat en aquell mateix immoble.  
 

 

2.3 L'ajuntament podrà sol·licitar altre documentació complementària en cas de no 

quedar suficientment acreditat algun dels dos apartats anteriors així com acceptar 
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altres mitjans de prova.  

 

Article 3.- L'ajuntament podrà donar de baixa d'ofici, per inscripció indeguda, les 

persones empadronades que incompleixin el que estableix aquesta ordenança, i en 

tot cas el que estableix el Reglament de població i demarcació territorial dels ens 

locals i normativa concordant.  

 

Article 4.- L'ajuntament podrà declarar d'ofici la inscripció en el padró com a veïns 

a les persones que resideixen habitualment en el municipi i no hi constin com 

inscrits.  

 

Article 5.- L'ajuntament a la vista de dades objectives podrà denegar 

l'empadronament a aquelles persones que no compleixin els requisits que estableix 

la següent ordenança.  

 

Article 6.- L'ajuntament podrà establir actuacions de control i comprovació de 

qualsevol dels continguts d'aquesta ordenança a través dels seus respectius tècnics 

i mitjans propis.  

 

DISPOSICIÓ FINAL  

 

La present ordenança, un cop aprovada definitivament entrarà en vigor passats 

quinze dies des de la seva publicació íntegre en el Butlletí Oficial de la Província.  

 

• En el cas de nens menors de 18 anys cal aportar el llibre de família original 

(documentació equivalent per els països que no en tingui) i la seva documentació 

pròpia si en tenen.  

• En cas de separació o divorci amb fills menors d'edat, cal aportar la sentència on 

reculli que té la custòdia dels fills.  

• Per els nounats, cal portar el llibre de família i la documentació dels pares (DNI, 
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NIE, passaport), originals ambdues coses.  

 

En el cas que el sol·licitant sigui un menor emancipat cal presentar la resolució 

judicial on s'atorga l'emancipació al menor.”  

 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que aquesta proposta, aquesta moció de proposta 

d’ordenança, doncs ja l’estan aplicant en d’altres municipis com Girona, molts municipis 

de l’Alt Empordà, el Síndic de Greuges en cap cas s’ha oposat a aquest tipus d’ordenança, 

i, per tant, creu que toca i és el moment que des del Ple prenguin aquest compromís de 

fer les coses ben fetes i poder actuar en conseqüència. Gràcies. 

 

La tinent d’alcalde Sra. Nonell manifesta que per respondre aquesta moció que presenta 

el grup municipal de Convergència voldria dir que, per a la gestió del padró municipal, 

aquest Ajuntament es regeix per la resolució de 16 de març de 2015, de la Subsecretaria 

del Ministeri de Presidència, per la qual es publica la resolució de 30 de gener de 2015, 

de Presidència, de l’Institut Nacional d’Estadística i de la Direcció General de Coordinació 

de Competències amb les Comunitats Autònomes i les Entitats Locals sobre instruccions 

tècniques als Ajuntaments sobre gestió del padró municipal. Aquesta resolució, que 

gairebé són quaranta fulls, i que té unes quinze normes molt desenvolupades, a més a 

més d’unes propostes de volants i diferents documents per a empadronament. Aquesta 

resolució, que es va publicar al BOE el 24 de març del 2015, engloba el compliment de les 

diferents lleis que poden afectar el procés d’empadronament, com bé ha dit el regidor Sr. 

Garcia-Ossorio, la Llei 7/1985, de 2 d’abril, que també esmenta en la seva moció, les 

seves modificacions, diferents articles de la Llei 11/2007, de 22 de juny, d’accés 

electrònic dels ciutadans als serveis públics per a les comunicacions i notificacions 

electròniques i també es refereix, entre altres, al Codi Civil i al Reglament de població de 

la demarcació territorial de les entitats locals. A més a més, es treballa amb el suport de 

la Diputació de Barcelona. Qualsevol ordenança o reglament municipal no pot contradir 

ni a l’alta ni a la baixa una norma de rang superior com és el cas que pretén aquesta 
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moció que presenta.  Amb la qual cosa, gairebé no podria dir res més perquè hi ha una 

resolució de rang superior que estan complint i, evidentment, molt més desenvolupada 

que la moció presentada pel regidor Sr. Garcia-Ossorio, amb sols sis articles més la 

disposició final els quals queden molt poc regulats, molt poc desenvolupats. A més a 

més, la Resolució del 30 de gener de 2015 recull els diferents supòsits sobre la gestió del 

padró municipal, els quals queden molt més taxats, desenvolupats i ordenats. Li posarà 

un exemple. El regidor Sr. Garcia-Ossorio en l’article núm. 1 diu, i ja ha dit ara que no 

queden ni regulats ni desenvolupats els seus punts. El número 2 quan parla de qui es pot 

empadronar i qui s’ha d’empadronar, la Resolució recull a més dels de  l’Estat espanyol , 

els membres de la Unió Europea, d’altres membres que no són de la Unió Europea, així 

com dels menors. Amb la qual cosa aquí hi ha pàgines i pàgines de com s’ha de fer, cosa 

que la proposta no diu. Podria continuar amb el tipus de tinença de l’habitatge, amb tots 

els supòsits. És a dir, tots els punts que ha anat mirant queden molt més desenvolupats, 

molt més taxats en aquesta Resolució d’obligatori compliment, a la qual s’ajusta 

l’Ajuntament d’Alella en els tràmits padronals. Amb la qual cosa, diu al regidor Sr. Garcia-

Ossorio que potser hauria de retirar aquesta moció perquè no els aporta, ella creu, res. Si 

no la retira, evidentment, hi votaran en contra.  

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que la regidora Sra. Nonell està dient que aquesta 

moció en els seus articles incompleixen la llei, però no ho acredita. Està dient que 

aquesta moció, aquesta ordenança no es completa, però en cap cas l’ha transaccionat. 

Votaran el que creguin convenient, però li sembla que és defugir de la realitat, un cop 

més, com solen fer en aquests casos que solen ser per a ells espinosos. En tot cas, no li 

ha acreditat que cap d’aquests punts sigui il·legal, perquè només li està fent un tema de 

valoracions. Li demanaria que ho acredités. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que demanaria quin problema tenen a generar el seu 

propi reglament com fan altres municipis, si creuen realment amb l’autonomia municipal, 

i, per altra banda, quina necessitat té aquest govern, que no la té per molts altres casos, 

de cenyir-se al BOE. És una Resolució, d’acord, però si el reglament que ells tenen és 
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plenament legítim, doncs no hi veu el problema. La pregunta és, els tècnics i els auxiliars 

i administratius quan empadronen llegeixen aquestes quaranta pàgines del BOE abans de 

fer-ho? Suposa que sí. Segur que en són coneixedors i que les tenen més que 

memoritzades, però no hi veu la incompatibilitat a tenir un reglament propi, francament. 

 

El regidor Sr. Font manifesta que creu que pot donar resposta tant a les inquietuds de la 

Sra. Marzo com del Sr. Garcia-Ossorio. En tot cas, primer de tot, quan ho va plantejar en 

la Comissió Informativa li va manifestar que la seva proposta era clarament contrària a la 

legalitat i li va demanar si s’havia assessorat per poder-la portar, i li va dir que sí, que 

cap problema i que era perfectament legal. Ell parlarà claríssimament. La llei és taxativa i 

clara. L’empadronament no és una voluntat política, és estrictament una eina estadística. 

A partir d’aquí, i ara ho desenvoluparà tranquil·lament, però el fet és que sí que hi ha 

una contradicció entre el text que es proposa com a ordenança i la legalitat vigent. I, 

d’altra banda, si s’haguessin informat, i com bé a explicat la Sra. Nonell, el funcionament 

de l’empadronament d’aquest municipi és perfectament correcte i contempla tots els 

supòsits en què s’ha d’empadronar, perquè l’empadronament és obligatori en el lloc on 

resideix una persona. S’ho ha preparat per no posar-se nerviós i poder-ho dir 

tranquil·lament donat el caire clarament excloent de la proposta. El padró municipal és 

un registre obligatori de naturalesa estadística que recull situacions de fet no de dret. 

L’article 17.2 de la Llei de Bases de Règim Local obliga a realitzar les actuacions i 

operacions necessàries per mantenir actualitzat el padró de manera que les dades 

contingues concordin amb la realitat demogràfica. Es tracta del reflex puntual i periòdic 

del total de persones que resideixen al poble a fi de permetre una suficient prestació de 

serveis, independentment de la classificació jurídica que mereixi dita residència. I, per 

tant, sigui aquesta legal o no i que les característiques del lloc on es viu permet 

considerar-ho habitatge. La finalitat objectiva de l’empadronament, i aquí va el primer 

punt, va quedar reforçada amb l’aprovació de la Llei orgànica 2/2009, d’11 de desembre, 

que vincula l’empadronament al domicili habitual i, conseqüentment, a efectes 

d’empadronament, parlen de residència en un municipi i no en un habitatge. Per tant, el 

concepte de residència, és de residència en tot l’entorn d’un municipi, no la residència 
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com a habitatge. Per tant, la inscripció al padró no és un instrument de control o de 

discriminació entre veïns, és una eina d’informació que serveix per garantir el bon 

funcionament de tota l’administració local i supramunicipal, i que permet una millor 

intervenció pública en servei de l’interès general. I això així ho dicta, tal i com ha dit bé 

la Sra. Nonell, la resolució de 30 de gener de 2015 de Presidència de l’Institut Nacional 

d’Estadística i de la Direcció General de Coordinació Competències amb les Comunitats 

Autònomes i les Entitats Locals, de la qual entrega una còpia al regidor Sr. Garcia-

Ossorio, si la vol acceptar, a doble cara per estalviar paper, gratis, paguen els veïns. I 

especialment els punts 2.2, 2.3 i 3.3, li ha subratllat i senyalat perquè creu que seran del 

seu interès a l’ordenar el procediment de gestió del padró municipal i que s’aplica amb 

normalitat a l’Ajuntament d’Alella, tal i com ha pogut comprovar personalment, fent 

supèrflua, innecessària i contraproduent una nova ordenança presumptament reguladora. 

I és especialment innecessària, inoportuna, indesitjable i supèrflua quan la proposta 

d’ordenació que presenta Convergència contravé la mateixa llei, les instruccions 

tècniques de l’organisme competent i els principis d’igualtat, legalitat i no discriminació. 

Diu la lletra d’instrucció reguladora del padró  “El padrón es el registro administrativo que 

pretende reflejar el domicilio donde residen las personas que viven en España. Su objetivo 

es por tanto dejar constancia de un hecho, por lo que en principio no debe resultar 

distorsionado ni por los derechos que puedan o no corresponder al vecino para residir en ese 

domicilio ni por los derechos que podrían derivarse de la expedición de una certificación 

acreditativa de aquel hecho”. Això ho diu la instrucció, no ho diu ell. “La posibilidad de 

que el ayuntamiento solicite al vecino el título que legitime la ocupación no atribuye a la 

administración local ninguna competencia para juzgar cuestiones de propiedad, de 

arrendamiento urbano o en general de naturaleza jurídico privado sino que tiene por única 

finalidad servir de elemento de prueba para acreditar que efectivamente el vecino habita en 

el domicilio que ha indicado. Así mismo el gestor municipal podrá comprobar por otros 

medios: informe de policía, inspección del propio servicio, que realmente el vecino habita 

en ese domicilio y en caso afirmativo inscribirlo en el padrón”. Per tant, aquí hi ha la 

primera gran contradicció entre el que el regidor Sr. Garcia-Ossorio proposa i la legalitat 

vigent, que és que sigui quin sigui el règim de tinença en un habitatge, si aquella 
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persona està allà vivint i, si no hi ha altres mitjans, la policia ha d’anar allà i certificar 

que aquella persona està en aquell lloc i, per tant, empadronar-lo en aquella casa. 

Segueix “El padrón debe reflejar el domicilio donde realmente vive cada vecino del 

municipio y de la misma manera que la inscripción padronal es completamente 

independiente de las controversias jurídico privadas sobre la titularidad de la vivienda” tots 

els casos que suposa que el regidor Sr. Garcia-Ossorio intentava regular o excloure, “Lo es 

también de las circunstancias físicas higiénico sanitarias o de otro índole que afectan al 

domicilio, en consecuencia las infra viviendas, chabolas, caravanas, cuevas, etcétera, 

incluso ausencia total de techo puede y deben figurar como domicilios válidos en el 

padrón”. Així doncs, la proposta d’ordenança del regidor Sr. Garcia-Ossorio exclou tota 

aquesta sèrie que qualsevol persona, encara que visqui en una caravana o en un cotxe, té 

dret a empadronar-se en el seu cotxe si acreditadament viu en el municipi. “Las 

situaciones más extremas pueden plantear la duda sobre la procedencia o no de su 

constancia en el padrón municipal. El criterio que debe presidir esta decisión viene 

determinado por la posibilidad o imposibilidad de dirigir al empadronado una comunicación 

al domicilio que figure en su inscripción. En el caso de que sea razonable esperar que esa 

comunicación llegue a conocimiento del destinatario se le debe empadronar en esa 

dirección”. Per tant, si algú viu sota un arbre, i en aquell arbre li pot arribar una 

comunicació, aquella persona s’ha d’empadronar a sota d’aquell arbre. “La correcta 

aplicación de este criterio determina por un lado que se debe aceptar como domicilio 

cualquier dirección donde efectivamente vivan los vecinos y por otro que puedan y deba 

recurrirse a un domicilio ficticio en los supuestos que una persona que carece de techo 

reside habitualmente en el municipio y sea conocida por los servicios sociales 

correspondientes”. Això és, si una persona encara que sigui sense sostre es va movent pel 

poble i realment no té cap domicili fix, els Serveis Socials li han de facilitar 

l’empadronament. I per què és això? Doncs perquè el padró d’habitants és una eina per al 

disseny de les polítiques municipals i la planificació de serveis a prestar: educació, 

transport, sanitat. Essent més efectiu com més ajustat a la realitat sigui el seu contingut 

i sense que sigui possible privar de la inscripció a cap persona que acreditadament visqui 

en el municipi.    Per tal de fer invisibles estadísticament persones que viuen al municipi 
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no els farà desaparèixer de la realitat només els evoca a la invisibilitat administrativa, 

privant les institucions de la capacitat d’oferir una gestió pública de qualitat d’acord amb 

les necessitats del moment. La proposta que ha presentat Convergència de limitar 

l’empadronament, a més a més de ser il·legal, és clarament injusta al pretendre utilitzar 

eines estadístiques com a mecanismes d’exclusió social, motiu pel qual no només hi 

voten en contra sinó que demanen una reflexió sobre les responsabilitats que tenen els 

regidors com a representants de tots els veïns a l’hora de desenvolupar la seva tasca. No 

és una eina d’exclusió. No poden invisibilitzar persones perquè no els agradi com viuen o 

tinguin criteris diferents. No poden utilitzar eines estadístiques com a eines d’exclusió.  

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que el Sr. Font ha fet el seu discurset demagògic 

que pertocava, doncs felicitats, i no entraran a discutir. A part de gastar papers en 

fotocòpies, encara no li ha dit res que sigui il·legal d’aquesta ordenança. A part de les 

seves manifestacions i les seves interpretacions que, evidentment, es reservarà perquè 

ara no toca aquí parlar del regidor Sr. Font. Si el regidor Sr. Font vol empadronar gent a 

sota d’un arbre, què vol que li digui. Ho troba una animalada, una burrada i, al final, 

demostra que sempre es requereixen per admetre segons quines coses un tonto necessari 

que les accepti. Però, realment, no ho veu com una solució empadronar gent a sota d’un 

arbre. No entrarà més a debatre això, perquè realment és una tonteria parlar d’aquest 

tema, d’aquestes circumstàncies.  

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que el PP d’Alella recolza totalment aquesta moció 

perquè opinen que el que proposa CDC els porta més control, més ordre i més 

transparència. I vol preguntar al Sr. Font que, si ha dit que a sota d’un arbre es pot 

empadronar una persona, si també es pot a sobre de l’arbre. I després que si posa en 

qualsevol lloc una tenda de campanya, sí també.  

 

El Sr. alcalde manifesta que li sembla molt bé que el PP d’Alella doni suport a la proposta 

de Convergència, però que, en qualsevol cas, el PP d’Alella està en contra del PP 

d’Espanya que és qui va dictar aquesta Resolució que permet, segurament, poder-se 
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empadronar a sobre o a sota d’un arbre. 

 

La tinent d’alcalde Sra. Nonell manifesta que contestar a la Sra. Marzo, que quan ha 

parlat dels treballadors d’aquesta casa, quan la gent es ve a empadronar sota quin 

manament compleixen. I, evidentment, en aquesta casa ho fan sota aquesta resolució de 

16 de març de 2015 que és la que és vigent i insisteix en que l’ordenança és totalment 

innecessària.  

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que ara és innecessària abans era il·legal. En què 

queden, és il·legal o és innecessària? 

 

La tinent d’alcalde Sra. Nonell manifesta que una ordenança sobre empadronament és 

totalment innecessària. I aquesta ordenança, a més a més, no val, és incompleta, no 

desenvolupa el que ha de desenvolupar i alguns punts vulneren o contradiuen la 

Resolució. 

 

El regidor Sr. Bardés manifesta al Sr. Oriol que li sobta molt que la legalitat sempre la 

porta cap a un cantó i després quan la legalitat no interessa no la porta a cap cantó, i 

també li sobta que en faci una lectura en castellà, perquè ara interessa donar-li més 

“empaque” i en realitat no l’entén. Sempre jugant en aquest joc, ara cap aquí ara cap 

allà, ara li interessa ser legal ara li interessa no ser legal. No ho entén. 

 

La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que per dir el que pensa fer Alella Primer, perquè 

pensa que aquí ja s’ha dit tot. Han debatut de forma àmplia el que és el padró i el que 

demana aquest Ajuntament. Ells hi votaran en contra. Pensa que el que demana la moció 

de forma concisa, queda recollit ja en els requisits i en la documentació que demana 

aquest Ajuntament pel que fa a l’empadronament i que són requisits que obeeixen al que 

s’estableix en la Resolució de 30 de gener de 2015, com han dit abans,  la qual es publicà 

el 24 de març de 2015. Per tant, pensen que l’Ajuntament obeeix aquesta normativa de 

rang superior i que, per tant, pensen que és suficient el que es demana per empadronar-
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se al municipi. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que ella només posar sobre la taula que tothom és 

conscient de per què es presenta aquesta moció i què és el que es vol i què és el que es 

pretén amb aquesta moció. Suposa que tothom n’és conscient. I suposa que tothom és 

conscient també que s’ha fet un compromís amb els veïns en relació a quina actuació pot 

fer l’Ajuntament en el cas d’ocupacions il·legals. Aleshores, li sembla que no val la pena 

que defugin d’estudi del que és realment el tema de debat i, doncs, si prefereixen obviar 

la necessitat d’actuar des d’aquest punt de vista, doncs ho obvien i ja està. I no passa 

res. I, aleshores, expliquen una cosa als veïns i fan una altra cosa diferent. I no passa 

res. Però bé, si això s’aguanta, doncs s’aguanta. 

 

El Sr. alcalde manifesta que respecte aquesta darrera intervenció de la Sra. Marzo, aquí hi 

ha un compromís de més actuació. El que no hi ha és un compromís de la creació d’una 

ordenança d’empadronament, perquè la Resolució que determina com s’ha de produir 

aquest empadronament és prou estricta i prou suficient perquè ara decideixin aquí 

inventar propostes que en alguns casos contradiuen i, en altres, són molt més imprecises 

que aquesta instrucció de 38 pàgines. Per tant, aquí no defugen de compromisos, però el 

fet de crear o aprovar una ordenança d’empadronament, en cap cas és un compromís 

d’aquest govern, perquè el govern ha de respectar la legalitat.  

 

El regidor Sr. Font manifesta que, en aquest sentit, no es tracta de defugir res. Al 

contrari, es tracta d’afrontar. És a dir, l’empadronament és un error d’enfocament el que 

estan fent des de Gent d’Alella amb el seu silenci fins ara,  i ara no voldria obrir discussió 

amb Convergència i amb el PP. El fet és que l’empadronament té una funció claríssima de 

dada estadística. A partir de l’empadronament, no és que per empadronar-te se t’atorguin 

uns drets, sinó que el fet que tu t’hagis d’empadronar t’obre la porta que en aquell 

municipi tinguis els drets que et corresponen com a persona. Per tant, la sanitat, 

l’educació, el transport, totes les polítiques públiques que es desenvolupen a partir de 

l’empadronament,  no és perquè l’empadronament sigui com la figura d’entrada sinó que 
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l’empadronament és una dada estadística que permet que l’administració funcioni com ha 

de funcionar en el seu entorn immediat. I cap d’ells té la facultat de negar-ho a algú que 

viu en un lloc que administrativament existeixi. No poden fer desaparèixer persones de 

l’administració. I això, intentar-ho, és el que va intentar el Sr. Anglada, si estan en 

aquesta tessitura. Per tant, ell sí que creu que és una reflexió profunda que han de fer i 

és l’últim punt que ha dit. El fet que intentin utilitzar una eina estadística per anular 

administrativament a persones és molt greu i denota una tessitura i una voluntat que és 

contrària a l’interès general, absolutament. Una cosa és tractar els temes dels veïns, i es 

tractaran amb les eines que s’hagin de tractar. L’altra és intentar utilitzar eines 

perfectament reglamentades per provocar conseqüències absolutament arbitràries, com és 

el fet de què passa si hi ha un nen que realment viu sense sostre? Els hi han de denegar 

l’educació i no els han d’empadronar? I, per tant, com no existeixen no s’han 

d’escolaritzar? Aquesta és la tessitura que es presentava amb aquesta ordenança. És molt 

perillós aquest joc i per això la contundència amb què ha respost, perquè el que està en 

joc és molt greu. És habitualment intentar eliminar del mapa la gent més desafavorida 

perquè no els agraden com a veïns. I això és intolerable.  

 

El Sr. alcalde manifesta que si els sembla una darrera intervenció del Sr. Garcia-Ossorio, 

una darrera intervenció del Sr. Bardés i ho posen a votació. 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que un altre cop la demagògia i la mentida. 

Aquesta ordenança no diu res del que està dient el regidor Sr. Font. Menteix i tergiversa 

les coses per fer no sap què, ja li ho explicarà algun dia. Res del que està aquí posat és 

contrari a la llei. És necessari, és una manera que ells poden ordenar com empadronar i 

com evitar molts problemes. Si ells no ho volen fer, endavant. 

 

El regidor Sr. Bardés manifesta que totalment d’acord amb el Sr. Garcia-Ossorio i no està 

gens d’acord amb el que diu l’Oriol. I que, potser, tant parlar de drets potser també 

haurien de parlar de deures, perquè només es queden amb els drets. També s’ha de parlar 

una mica de deures. Per descomptat que no s’ha de quedar cap crio sense poder-se 
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empadronar, ni que tingui un sostre i tal, però aquí no estan parlant d’això. I el regidor 

Sr. Font ho porta sempre cap al seu cantó. Sempre és igual. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la moció. Hi voten a favor les regidores 

Sres. Bloss i Marzo i Srs. Bardés i Garcia-Ossorio; hi voten en contra el Sr. alcalde, els 

tinents d’alcalde Sres. Mans, Nonell i Vilaró, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Alfaro, 

Fernández i Ribalaiga i Sr. Font. En conseqüència no s’aprova la moció. 

 

 

6.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE GENT D’ALELLA SOBRE L’AVANÇAMENT DEL PLA 

LOCAL DE SEGURETAT PREVIST AL PAM.- La regidora Sra. Marzo manifesta que aquesta 

és una moció que bàsicament el que pretén és fixar compromisos per part del govern per 

tal d’abordar el Pla Local de Seguretat en el marc del Pla d’Actuació Municipal (PAM), per 

una banda. I després, per l’altra, obrir aquesta comissió ciutadana que presideix l’alcalde 

per tractar els temes de seguretat també en una comissió participativa en la qual també 

participin els grups que estan representats en aquest Ajuntament. El grups de 

Convergència Democràtica i del PP li han manifestat el seu desig de ser proponents de la 

moció, i, per tant, també la subscriuen. Passarà a llegir-la a continuació: 

 

“Exposició de motius:  

 

L'audiència pública sobre les ocupacions celebrada a Alella el passat 13 d'abril ha 

deixat l'Ajuntament d'Alella un mandat clar que cap grup municipal al govern o a 

l’oposició pot defugir. La demanda de prioritzar els recursos municipals destinats a 

la prevenció i a enfortir els de la policia municipal va ser clara i contundent. 

Aquesta demanda també es va posar de manifest en l’audiència pública sobre 

seguretat del 19 de gener. Totes dues audiències es van caracteritzar per haver 

estat les més nombroses en assistència de les convocades a Alella, donant sentit a 

la voluntat de participació ciutadana compartida per tots i totes en aprovar el 
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Reglament de Participació Ciutadana del nostre municipi.  

 

Amb independència de les ocupacions excepcionals que es van produir a Alella a 

finals de gener, i sobre les que hem exigit i continuarem exigint un Pla d'Acció i un 

rendiment de comptes continuat fins a la resolució final de la situació, els grups 

proponents consideren que l'Ajuntament ha de donar resposta amb els mecanismes 

que té al seu abast: els instruments i els recursos municipals. I, a més, ha de 

valorar i aprofitar les capacitats i voluntats de contribució al bé comú dels veïns i 

veïnes que estan fent aportacions i oferint la seva col·laboració per a millorar la 

prevenció, la seguretat i la defensa de la propietat privada.  

 

A més de la gestió de la Policia Local i de la resta de serveis municipals, 

l'Ajuntament s'ha dotat d'un PAM, aprovat definitivament el 22 de desembre de 

2015, que es defineix com el document estratègic de planificació que recull quins 

són els objectius, les línies a seguir, els projectes i les accions més rellevants que 

configuraran l'acció del Govern municipal per al mandat 2015-2019.  

 

Atès que el PAM és el compromís públic i comú amb la ciutadania del govern que 

prioritza i calendaritza les actuacions més rellevants. I que, en la seva introducció 

afirma que es "pretén romandre obert i flexible per adaptar-se a l'entorn canviant i 

dinàmic".  

 

Atesa que la demanda ciutadana sobre l’impuls de les polítiques de prevenció s'ha 

expressat clarament en la recent audiència pública, la següent moció proposa:  

 

1. Avançar la programació per a la redacció del Pla de Seguretat Local i iniciar la 

seva redacció de manera immediata.  

 

2. Per tal que estigui aprovat el més aviat possible, donar compte en el proper Ple 

del calendari previst per a la redacció del Pla.  
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3. Al fil del compromís de l'Alcalde, crear una Comissió Participativa de Seguretat 

integrada per polítics, tècnics i ciutadania per a empoderar la ciutadania i fer més 

pròxima l'acció pública de l'Ajuntament d'Alella, tal i com expressa tant el PAM com 

el Reglament de Participació Ciutadana. La Comissió hauria d'estar formada per 

l'Alcalde-President de la Corporació; el regidor de Governació; la regidora 

d'Educació, la regidora de Serveis a les Persones, els grups de l'oposició; la Policia 

local, membres d'altres forces de seguretat de l'Estat, si s'escau; representants de 

les AAVV i veïns que puguin aportar coneixements útils en seguretat i prevenció.”  

 

 

El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que fent una valoració primera i principal 

d’oportunitat, o d’oportunisme més aviat, de la moció, li demanarien que la retiressin 

perquè estan qüestionant una cosa que ja s’està fent. El PAM, com ve citen aquí, 

contempla que la redacció d’aquest Pla Local de Seguretat es farà a partir del 2016,2017 i 

encara estan al 2016. Per tant, s’han començat els treballs per a la redacció d’aquest Pla i 

accelerar-lo més no es pot fer. Això té un procés que, a més a més, ha coincidit 

malauradament, perquè en el moment de planificar-ho no estava previst així, amb la 

sol·licitud de jubilació anticipada del cap de la Policia, que és una persona, una peça 

fonamental en la redacció d’aquest Pla Local de Seguretat. Per tant, això els ha endarrerit 

una mica el procés o els terminis que tenien previstos. Però, en qualsevol cas, estan en 

els terminis compromesos en el PAM, que també ells van aprovar aquests terminis i 

aquesta redacció del PAM. Per tant, no consideren adequat demanar una cosa que ja 

s’està fent. Això, per dir-ho clarament. Respecte les altres qüestions, doncs quan aquí 

parlen d’aquesta comissió participativa de seguretat, el compromís de l’alcalde, que ell 

recordi, va ser establir una comissió participativa amb els representants dels veïns dels 

diferents barris. I això també s’ha iniciat, perquè ja va tenir lloc una primera reunió i 

estan calendaritzades les properes reunions. Tant en un sentit com en l’altre, això ja 

s’està fent i, per això, si no la retiren la votaran en contra. 
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El regidor Sr. Font manifesta que estan d’acord que es faci aquest 2016, tal i com està 

previst en el PAM, i una moció per dir que es faci el 2016 li sembla correcta, vol dir que 

és el que ja està. No hi poden estar en contra perquè és el que es fa o està previst. I, en 

tot cas, li sembla bé que s’apreti perquè es faci quan es pugui, òbviament quan tinguin el 

nou cap de la Policia, perquè sense la intervenció del nou cap de la Policia no té sentit 

fer un Pla de Seguretat. I un cop hi sigui, el que sí que denotarien és que el punt tres de 

la seva moció, inclou com a ha de ser un organisme que en tot cas ha de ser el Pla de 

Seguretat qui prevegi com acabi sent. Per tant, òbviament tampoc poden votar a favor 

que ja des d’un principi es predetermini com ha de ser el resultat del Pla de Seguretat. 

Per la qual cosa s’abstindran. Com fa bastants Plens ja van dir, i així deu constar en acta, 

que es fes aquest Pla de Seguretat com més aviat millor. Ells també insistien que es fes 

abans de la compra de càmeres per acabar de definir si havia de ser o no les càmeres el 

millor mecanisme. Per tant, comparteixen la voluntat en aquest cas que com més aviat 

millor es pugui fer aquest Pla, però també tenen present les circumstàncies fàctiques que 

fan que ara mateix tinguin en funcions el cap de la Policia. Per tant, quan tinguin el cap 

de la Policia doncs endavant, es posen a treballar i cap problema i som-hi.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que li agraeix el suport encara que sigui condicionat 

amb l’abstenció. Comentar-li que el tema del cap de la Policia, el regidor els va explicar 

en el Ple anterior que la previsió era cobrir-ho amb un dels caporals que tenen en aquests 

moments. Per tant, l’experiència de comandament, la tindran. Després si s’hi incorpora 

una altra persona, doncs ja ho veuran. Suposa que arribarà, però trigarà el seu temps. 

Condicionar l’inici dels treballs, que no sap si han començat o no han començat, perquè 

no sap si dins del govern tothom té la mateixa versió de si han començat ja, o no ha 

començat ja el Pla de Seguretat. No ho sap. Ja els explicarà si sí o si no, perquè té 

versions de diferents que sí i que no. En qualsevol cas, veient el que costa al govern tirar 

endavant les places de policia quan fan falta, etcètera, pensa que no ho han de vincular 

al nou cap, perquè aleshores no se’n sortiran. Ni ells que pretenen avançar-la ni el propi 

PAM tal i com la té configurada. Sobre el tema de l’oportunisme, li dirà que potser seran 

molt oportunistes, però ja van demanar un Pla Local de Seguretat en una moció del mes 
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de juliol, que van considerar que no feia falta i després van incorporar el Pla Local de 

Seguretat en el PAM. Per tant, no l’impressiona que el tinent d’alcalde Sr. Salas digui si 

això és oportú no és oportú. És molt oportú que ell es comprometi a dir si ha començat, 

com ha començat i quan estarà. I és molt oportú que ell prengui el compromís d’avançar-

lo, perquè els veïns li estan demanant que actuï. I ells s’han tirat dos mesos sense fer 

res. I després, quan hi ha hagut una audiència pública, el que han fet és amagar-se. I ha 

donat la cara l’alcalde, i els regidors competents en la matèria han compartit espai amb 

el públic i amb la resta de gent com si no anés amb ells. Per tant, francament no li 

costaria res que si això ell s’ho pren seriosament i realment es pren seriosament aquest 

Pla Local de Seguretat, doncs en el proper Ple informi i digui quins seran els terminis, 

que es desenvoluparà d’aquesta manera, que aquests són els responsables i que aquesta 

és la programació. I això és el que li està demanant aquesta moció. Si ell prefereix dir 

que allò està resolt com està resolt, doncs perfecte. Ells no la retiraran, en absolut. 

 

El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que la regidora Sra. Marzo està plantejant aquí que 

si s’ha començat o no s’ha començat. Evidentment la redacció formal d’aquest Pla no, 

perquè aquest Pla per tramitar-lo legalment ha de ser a través d’una convocatòria de la 

Junta Local de Seguretat que és la que té la potestat per encarregar aquest Pla. Atesa 

aquesta transitorietat del cap de la Policia, no poden convocar aquesta Junta Local de 

Seguretat fins que no tinguin coberta aquesta  plaça. Però, a banda d’això, hi ha una 

sèrie de treballs preparatoris que ja s’han començat a fer. Tota una sèrie de treballs. 

Tenen models d’altres plans de seguretat d’altres llocs i s’està treballant en aquest sentit. 

Per tant, no estan sense fer res. I continua en peu aquest compromís. Ningú ha dit de no 

fer-ho. S’està mantenint el compromís. Per tant, no entén aquest qüestionar-ho.  

 

El Sr. alcalde manifesta que respecte del compromís que havia pres de crear una comissió 

ciutadana de temes de seguretat, i amb aquesta extensió, en l’audiència pública es va 

comprometre a crear un espai de treball, una mesa, un lloc on l’Alcaldia més 

representants de les associacions de veïns constituïdes, puguin tenir una relació constant 

per tractar diferents temes del poble, més enllà que aquests dies es pugui estar parlant 
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d’ocupacions o no ocupacions. I aquesta és la voluntat. I aquesta voluntat pot arribar a 

prendre forma a través d’un consell de barris on hi hagi aquesta representació de 

l’Alcaldia amb representats veïnals. Una altra cosa és que es plantegin la creació d’un 

consell de seguretat on hi puguin haver altres representants o on hi pugui ser l’oposició 

per poder fer seguiment de temes de seguretat. Però que, en qualsevol cas, serà un 

consell o pot ser un consell molt més tècnic i no tan ciutadà com n’hi ha de diferents 

tipus en aquest Ajuntament. Però el compromís d’aquesta Alcaldia és amb la creació 

d’aquest espai Alcaldia, associacions de veïns o representats veïnals mentre no s’acabin 

de constituir aquestes associacions.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que simplement mentre no es constitueixen, o si 

s’arriben a constituir, sí que li demanaria que considerés la possibilitat que també els 

grups de l’oposició puguin estar en aquesta taula i puguin, per tant, fer un seguiment de 

la feina que s’està fent. Pensa que seria el més transparent, el més obert i el més 

transversal.  

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que ella també demana, si us plau, que puguin assistir a 

aquestes reunions. El 25 d’abril n’hi va haver una. I si no hi poden parlar, si més no com 

a oients. Li agradaria que li expliqués que és el PPT on es va fer una referència d’aquella 

reunió. 

 

El Sr. alcalde manifesta que segurament ha vist algun resum que ha passat algun veí. Un 

PPT és un document electrònic vinculat al programa PowerPoint de presentacions.  

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que d’acord. En aquell comunicat posaven que el Sr. 

alcalde ha proposat una forma de treball determinada. 

 

El Sr. alcalde manifesta que la forma de treball determinada és el que li comentava ara de 

la creació futura, a curt termini, d’aquest consell de barris d’Alcaldia més representants 

de les associacions de veïns. 
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La regidora Sra. Bloss manifesta que també li agradaria saber si poden tenir, almenys els 

de l’oposició, els informes i també les preguntes que han fet els representants de les 

associacions dels barris i les seves respostes. 

 

El Sr. alcalde manifesta que el que es va produir el 25 d’abril va ser una reunió informal i 

no hi ha una acta d’aquesta reunió com a tal.  

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la moció. Hi voten a favor les regidores 

Sres. Bloss i Marzo i el regidors Srs. Bardés i Garcia-Ossorio; s’absté de votar-la el 

regidor Sr. Font; hi voten en contra el Sr. alcalde, els tinents d’alcalde Sres. Mans, 

Nonell i Vilaró, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Alfaro, Fernández i Ribalaiga. En 

conseqüència no s’aprova la moció. 

 

 

PRECS I PREGUNTES 

 

A) La regidora Sra. Marzo manifesta que vol fer un repàs de l’estat del Pla d’actuacions 

que ha presentat els veïns, que van anunciar a la reunió que hi va haver a 

l’Institut. Demanar per la situació de si hi ha avenços o no en el trasllat a un 

habitatge d’emergència a les famílies que estan ocupant Can Teixidó. Si hi ha 

avanços amb la situació de l’escolarització. Detallar quin increment de places 

policials s’ha implementat des de la reunió. Si hi ha hagut altres actuacions 

policials relacionades, específicament si alguna a la Serreta, núm. 8 que ahir 

estaven tornant a entrar i a sortir. Si hi ha altres actuacions d’altres serveis 

municipals. Com està l’estat de l’elaboració del cens d’habitatges buits. Si s’han 

produït negociacions amb els bancs propietaris. Si s’ha fet alguna comunicació, 

negociació, amb companyies de serveis relatives als habitatges que estan ocupats. 

Si s’ha produït per part de l’Ajuntament alguna sanció administrativa. Quina 
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previsió tenen de tenir publicat el fulletó d’informació sobre com actuar en cas 

d’ocupacions. 

 

El Sr. alcalde manifesta que li farà un resum i si es deixa alguna cosa suposa que ja 

el completaran. En l’audiència pública varen agafar uns compromisos en diferents 

àmbits. En aquests dies que han transcorregut des d’aquesta audiència s’ha anat 

treballant en diferents direccions i en diferents àmbits. Respecte dels habitatges 

ocupats a Alella de Mar, s’està avançant amb la Generalitat de Catalunya, amb el 

Departament d’Habitatge per tal que en breus dies puguin tenir aquests habitatges 

a disposició. L’empresa vincle segueix treballant i parlant amb aquestes persones 

ocupants per tal d’anar preparant el terreny. A data d’avui, encara no s’ha produït 

cap escolarització però s’està, per part de l’Ajuntament d’Alella, ja en disposició  

que es pugui produir aquesta escolarització. Estan treballant amb el Departament 

d’Ensenyament perquè això es pugui produir en les immediates setmanes, entén ell, 

i en un marge no superior a quinze dies, distribuint aquesta escolarització entre 

escoles d’Alella i El Masnou. D’actuacions policials, n'hi ha hagut també en aquest 

àmbit, un seguiment i la retirada d’un vehicle que estava estacionat al carrer Garbí, 

amb l’inici d’un expedient d’abandonament i, per tant, una retirada d’aquest 

vehicle. S’està passant pels habitatges per tal de comprovar aquesta continuïtat en 

la residència o no. Han continuat fent alguna gestió per tal de veure, de tancar el 

cercle a l’hora de facilitar el tema de la resolució de l’impediment per part 

d’aquestes persones a tornar a casa seva. I s’han reunit amb Pactem Advocats per 

tal de poder oferir, que ja ho van anunciar allà i, per tant, ja hi estan d’acord de 

com funcionaran, aquest assessorament als ciutadans que poguessin patir 

l’ocupació d’un habitatge. Pel que fa al tema de Sostre Cívic, doncs ja s’hi ha parlat 

perquè es pugui començar a treballar a primers del mes de maig. Ja s’ha produït la 

denúncia per part del Banc de Santander respecte l’habitatge de l’avinguda Alella. 

Dilluns hi va haver una citació de Mossos d’Esquadra per  l’ocupació del carrer 

Garbí. I respecte les companyies, estan acabant de parlar amb ells per veure com ho 

poden fer millor en aquells habitatges en els quals no resideixin menors. En 
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l’actualitat, segons tenen detectat, són 7 dels 11. S’ha fet també altres actuacions 

respecte altres ocupacions. S’ha fet la retirada d’una furgoneta dels ocupants de 

l’habitatge del carrer del Mig, 8 que no tenia assegurança. S’està tramitant un 

procediment per tal de decomissar un gos perillós que es troba en un d’aquests 

habitatges ocupats. I es va produir una desocupació i una intervenció ràpida per 

part de Servi Habitat en l’habitatge del carrer Buenos Aires, 3, que si marxaven el 

dijous, l’endemà de l’audiència pública, divendres l’Ajuntament comunicava a La 

Caixa aquest fet i dilluns instal·laven les mesures preventives per evitar la nova 

ocupació. I respecte del fulletó que creu que és la darrera cosa que li faltava 

comentar del que la regidora Sra. Marzo plantejava, es preveu distribuir amb el Full 

de juny, una vegada acabin de tenir totes aquestes peces encaixades. En principi 

han tornat a quedar emplaçats amb aquests representants veïnals aquesta Alcaldia 

a l’entorn del 17 de maig, si no li falla memòria en aquests moments.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que li sembla que només falta la resposta al tema 

de l’estat d’elaboració del cens dels habitatges buits. 

 

El Sr. alcalde manifesta que és el que li deia de l’empresa Sostre Cívic, que a 

primers d’aquest mes de maig començaran a elaborar aquest treball que en principi 

consta de dues fases. Una cosa que és la del cens com a tal i l’altra que és la 

proposició de propostes per tal d’aconseguir habitatge social d’aquests habitatges 

buits. Poden entendre que en el termini a l’entorn de tres mesos, una mica més, 

podrien tenir aquesta primera fase.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que només un aclariment. Si aquesta actuació de 

Sostre Cívic és la que està vinculada a aquelles explicacions que els havia donat la 

regidora de Serveis a les Persones, de la Diputació. 

 

La regidora Sra. Ribalaiga manifesta que se’n va fer la valoració amb la Diputació i 

atès que, per la necessitat, no arribarien a temps de tirar endavant el projecte de 
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cens, varen optar per arribar a un acord de tirar-lo endavant ells a través d’aquesta 

cooperativa i que, posteriorment, la Diputació valoraria un suport a aquesta acció 

que l’Ajuntament havia tirat endavant i que, com bé deia l’Andreu, ja estan 

treballant en el contracte i podran començar de forma immediata. Si vol li detalla 

una mica més, però bàsicament és creuament de les dades generals de la població, 

generació de base de dades de patrimoni en desús, disseny i aplicació d’un software 

propi, aplicació del protocol d’activació de patrimoni en desús en els casos 

consensuats i d’altres que es vulguin acollir a aquest pla, actuació com a entitat 

col·laboradora, en aquest cas de Sostre Cívic per facilitar la mediació i el suport en 

el disseny d’aquestes pràctiques d’activació del patrimoni en desús, que amb això ja 

s’havien compromès anteriorment amb ells, i des d’Alella un espai d’atenció 

físicament a les persones interessades, propietaris no usuaris per entrar en aquesta 

mena de cens i que se li pugui donar més utilitat més enllà de tenir un control de 

les cases que estan ocupades, les que no ho estan, les que estan en desús i les que 

podrien sortir al mercat per fomentar l’habitatge de propietat. 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que, en l’audiència pública, diu al Sr. Salas, 

l’alcalde va comentar que en el termini de quinze dies hi hauria les tres noves 

incorporacions en el cos policial. S’ha produït ja? I en el cas que no s’hagin 

produït, quan s’espera que es produeixin? 

 

El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que, pràcticament, està finalitzat el procés 

de selecció. Aquesta setmana encara s’estaven fent les entrevistes personals de la 

darrera prova que era el psicotècnic. I, per tant, aquesta setmana o la setmana que 

ve tindran els resultats definitius i el darrer pas del procés que és la valoració dels 

mèrits i quan tinguin la qualificació final es nomenaran per a cobrir les places als 

tres primers. 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que això en temps, més o menys, en què es 

tradueix?  
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El Sr. alcalde manifesta que han de passar els reconeixements mèdics i podrien 

prendre possessió la setmana que ve.  

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que aquestes tres noves incorporacions són 

personal per passar per l’Escola de Policia, per tant, seran policies amb tot el seu 

abast. En el cas que no sigui així, com sol passar, que les incorporacions a la 

Policia Local no han passat per l’escola, quan passaran per l’escola per tal que 

tinguin realment tres policies i no tres auxiliars o que li diguin com vulguin? 

 

El Sr. alcalde manifesta que li contesta ell perquè és una qüestió més legal. El que 

han pogut treure a concurs són funcionaris interins, perquè és l’únic que es pot fer 

en aquest moment. Els funcionaris interins no poden anar a l’escola. Els que poden 

anar-hi són els funcionaris amb les places que es treuen definitivament. Per tant, 

aquestes tres persones han passat tot  un procediment però, evidentment, no 

podran portar arma, i el que faran és acabar de formar-se en línia, més enllà que 

hagin passat totes les diferents proves que han hagut de passar en aquest 

procediment. Però és el que avui es pot fer dintre del marge de la legalitat en què 

es troben.  

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que entén que aleshores el que s’està 

contractant és tres administratius policials. 

 

El Sr. alcalde manifesta que contracten tres agents de Policia ocupant una plaça de 

funcionari interí. 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que agents de policia que no porten arma. 

Quines són les atribucions i què podran fer? Perquè el Sr. alcalde el dia de 

l’audiència pública va parlar clarament de policies, no va parlar de cap policia sense 

arma. 
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El Sr. alcalde manifesta que estan parlant d’agents de policia que, en aquest cas, no 

poden portar pistola. 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que és interessant; agents de policia que no 

poden fer de policies. 

 

El Sr. alcalde manifesta que li recomana que es llegeixi les normatives i els 

procediments. Qualsevol agent de policia que no vingui en comissió de serveis, que 

es presenti com a funcionari interí no poden portar pistola sense haver passat per 

l’Escola de Policia. El que passa és que aquestes tres persones entraran com a 

funcionaris interins i fins que no es puguin treure places de funcionaris fixes a la 

Policia, doncs aquestes tres persones hauran de presentar-se com qualsevol altra 

persona i després podran anar a l’escola, tal com s’estableix. Però els agents de 

policia que entren en un concurs d’aquest tipus no han de tenir aquesta formació 

de l’Escola de Policia. 

 

El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que després de tota aquesta retòrica, perquè 

la gent del poble ho entengui el que tindran seran policies capats sense 

atribucions, cap problema. Endavant, més que res, perquè després la gent no és el 

què entén i el Sr. alcalde no és el que va dir. Amb la qual cosa, això ho podia haver 

dit, per exemple, el dia de l’audiència pública, perquè era un tema important. I el 

Sr. alcalde un cop més el que fa és tergiversar la realitat. 

 

El Sr. alcalde manifesta que el perdonarà, però un agent de policia o una plaça 

d’agent de policia és una plaça d’agent de policia, i aquests senyors o senyores 

seran agents de policia de la Policia Local de l’Ajuntament d’Alella. Ara no li sabria 

recordar quan un agent de la Policia Local ha hagut de treure una pistola. Per tant, 

les funcions de l’agent de la policia local són moltes més que les de portar una 

pistola per repel·lir agressions. I, com l’informava, tindran tres agents de manera 
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immediata i estan a punt que es produeixi la finalització d’una comissió de serveis 

d’un dels agents de la Policia Local perquè es pugui reincorporar a aquest cos. Per 

tant, aquest mes de maig tindran els quatre nous agents de la Policia Local. 

 

 

B) El regidor Sr. Garcia-Ossorio manifesta que el tema de la segona activitat, diu al Sr. 

Salas, li sembla que ja s’ha iniciat. Quin és el “timing” de quan es procedirà? De 

cara a què succeirà, com es durà a terme, què passarà en cas que ho sol·licitin i 

se’ls hi atorgui, com faran noves incorporacions. 

 

El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que les incorporacions són les que els permet 

la llei. Tampoc poden incorporar més places de les que tenen creades. I la llei els 

permet incorporar les que els permet. El tema de la segona activitat, efectivament, 

aquesta setmana passada tenia una reunió amb la Mesa de Negociació i es va 

presentar una proposta d’aquest Reglament de segona activitat. A partir d’aquí s’ha 

fixat un “timing” de reunions setmanals en què s’anirà treballant amb els sindicats, 

amb els representants dels treballadors, per arribar a acords i tancar el reglament. I 

un cop estigui tancat, doncs, s’aplicarà. No hi ha una data de finalització. Ja s’han 

establert unes sessions de treball setmanals per intentar que s’escurci al màxim 

aquest període de negociació.  

 

 

C) La regidora Sra. Bloss manifesta que es dirigeix al Sr. Valdés i al Sr. Francisco, i que 

el PP d’Alella demana que els punts que són competència del Ple i que s’han 

delegat a la Junta de Govern, quan s’hi tractin, aquestes Juntes siguin públiques. Si 

no poden ser públiques, perquè ells no volen, doncs que, almenys, els portaveus hi 

puguin assistir i si no poden parlar, que ho entenen, que hi puguin assistir com a 

oients. Creu que la llei la recolza. 
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El Sr. secretari manifesta que quan hi ha delegacions del Ple en la Junta, poden 

assistir a la Junta els membres del Ple perquè les sessions són públiques. En 

qualsevol cas, només hi ha una delegació que són l’aprovació de preus públics, que 

ell recordi. 

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que “algo es algo”. 

 

El Sr. secretari manifesta que creu que només hi ha aquesta delegació del Ple en la 

Junta que és l’aprovació de preus públics. 

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que el Sr. Valdés s’informi més. 

 

El Sr. secretari manifesta que ja l’informa que és així. Només hi ha aquesta 

delegació d’aprovació de preus públics de Ple a Junta. La resta de competències de 

la Junta són per delegació de l’alcalde mitjançant Decret de l’Alcaldia. 

 

 

D) La regidora Sra. Bloss manifesta que demanen que posin al web d’Alella un apartat 

només de rendiment de comptes i transparència i que s’agrupi allà tota la 

informació econòmica per fer-ho tot més accessible i clar per al ciutadà. No sap si 

ha de felicitar el Sr. Francisco o enfadar-s’hi per la manera com maneja el control 

de l’Ajuntament, perquè quan tenen un assumpte, una petició, han de passar-ho 

per instància. Personalment, això no l’importa. I també voldria preguntar si és 

veritat que només ell té signatura a l’Ajuntament. 

 

El Sr. alcalde manifesta que ell, com a alcalde, té la responsabilitat d’aprovar tot un 

seguit de qüestions que en principi només pot signar l’alcalde com a tal. Després hi 

ha la Junta de Govern que té el seu nivell decisori i després hi ha el Plenari. Per 

tant, els Decret d’Alcaldia, totes aquelles qüestions que vénen regulades que han de 

passar per Decret d’Alcaldia, les signa ell. Però, evidentment, dins de la casa, tant 
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els tècnics signen propostes, els regidors de les diferents àrees signen també 

propostes, el Sr. secretari signa i dóna fe bàsicament de tots els acords d’aquest 

Ajuntament, entre moltes altres coses, el Sr. interventor també té la seva signatura 

per poder intervenir i dir si existeix partida o no, entre altres coses. I la regidora 

Sra. Bloss segurament també té signatura per presentar les instàncies que cregui 

convenients per demanar informació. El que, sincerament, sí que li sorprèn i li 

demanaria que s’apliqués una mica més, és que li sembla inaudit que li reclami un 

espai en el web municipal de rendiment de comptes i de transparència quan, entre 

altres coses, la setmana passada varen rebre per tercer any consecutiu un certificat 

de transparència i bona comunicació en el web municipal per part de la Universitat 

Autònoma de Barcelona. 

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que pot ser comprat. 

 

El Sr. alcalde manifesta que “pot ser comprat”? Sincerament, segurament és la 

manera de fer de la regidora Sra. Bloss i és com ho aconseguiria ella, però resulta 

que ells per mèrits propis, no tant dels polítics sinó dels tècnics de la casa, doncs 

han tornat a rebre aquesta certificació a banda que disposen d’un portal de 

transparència i d’una quantitat d’informació econòmica, que si no la troba és 

perquè no la busca. Per tant, la convida “encarecidamente” que faci el favor de 

mirar-se bé el web i allà trobarà pràcticament tot el que busqui i que hagi d’estar 

en el web i en el portal de transparència.  

 

La regidora Sra. Bloss manifesta que ella ha fet moltes instàncies avui i només n’ha 

llegit dues, però espera que el Sr. alcalde compleixi amb el que va prometre, creu 

recordar el 26 de gener del 2015, i no n’està molt segura, però és l’any passat, però 

que es va comprometre a contestar les instàncies abans dels trenta dies. Espera que 

ho compleixi. 

 

El Sr. alcalde manifesta que ho intentaran decididament. 
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E) La regidora Sra. Marzo manifesta que voldria preguntar per la situació, que segur 

que en són coneixedors, i si tenen algun marge des de l’Ajuntament de les persones 

que estan a la residència Miramar, pensa que es diu així, al carrer Vallespir.  

 

La regidora Sra. Ribalaiga manifesta que sí, evidentment, que n’estan al cas. És un 

expedient que ells porten treballant conjuntament amb varis departaments. És la 

segona vegada que, en aquest cas, s’intenta tancar aquesta residència, bé, no 

tancar sinó revocar-ne les places públiques i finalment ha estat així. Després de 

vàries inspeccions tant des de Salut com des de l’àrea de Benestar Social de la 

Generalitat, i estaven instades també d’inspecció de Treball, ja ha sortit la resolució 

definitiva de data 4 d’abril de l’expedient que es va iniciar el gener de 2016, per 

segona vegada, on se’ls revoquen les places. Això vol dir que, aquest cap de 

setmana, ja finalitzaran tots els trasllats i on només quedaran nou persones, nou 

places privades. Això no vol dir que no es continuïn les inspeccions, perquè són 

igual d’estrictes com si fossin places públiques. Dir-los que la tasca feta per 

l’Ajuntament, tot i que no és competència seva, ha estat una coordinació contínua 

tant per si mateixa com a regidora i també per l’equip de Serveis Socials, amb 

inspecció de Benestar Social, amb inspecció de Salut, que, en aquest cas, ho ha fet 

la Glòria amb la tècnica de Salut. També hi ha hagut coordinació amb Policia i 

Mossos per alguns casos que hi ha hagut de treballadors. Han visitat la residència 

vàries vegades, s’han reunit amb la gerència, s’han reunit amb la direcció general, 

on se’ls ha dit que podien remuntar aquesta situació, tot i que ells estaven en 

aquest cas al costat d’inspecció i per la revocació d’aquestes places. I, finalment, 

aquest últim mes de març, en aquest cas des de l’àrea d’Ocupació, es varen negar a 

seguir col·laborant en les borses de treball per aquesta residència fins que no es 

resolgués aquest expedient i es confirmessin totes les millores que s’hi 

sol·licitaven. Ara mateix, l’únic que els pot dir és que totes les places públiques 

s’han traslladat a residències properes, que la situació de les persones que estan 
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allà és correcta i es continua fent la inspecció com si fos una residència 

col·laboradora pública. No sap si hi ha alguna pregunta concreta, però això és 

l’estat general. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que aleshores ara quedarien nou persones allà. 

 

La regidora Sra. Ribalaiga manifesta que sí, que hi queden nou persones. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que si es continua mantenint la vigilància sobre el 

seu estat i situació. 

 

La regidora Sra. Ribalaiga manifesta que sí. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta què pensen que passarà. Es mantindrà o tancarà? 

 

La regidora Sra. Ribalaiga manifesta que ella creu, i això és una apreciació 

personal, primera que no és la seva competència, però la seva apreciació és que 

creu que tancaran, perquè, en aquest cas, és una residència que es basava sobretot 

en la col·laboració pública i, per tant, la majoria de places, que tenien 67 places, 

la majoria eren places públiques. Creu que si l’empresa que la gestiona no hi ha una 

reestructuració o hi ha una millora molt substancial de la residència i de la seva 

situació, aportació personal, creu que haurà de tancar perquè no és viable a nivell 

de negoci. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que entén aleshores que els serveis públics 

vetllaran perquè aquestes nou persones puguin estar en una residència com cal. 

 

La regidora Sra. Ribalaiga manifesta que com han vingut fent fins ara, oi tant! 
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F) El regidor Sr. Font manifesta que, en primer terme, estan fotent canya i anant a 

buscar el punt, creu que en aquest cas si bé tardana la resposta respecte el tema de 

les ocupacions està sent correcte, i, per tant, quan les coses es fan bé cal dir-ho. 

No sap si felicitar-los perquè queda massa i al final semblarà allò que diuen que 

estan quasi com a govern. No és això. Però, en tot cas, els felicita per la resposta 

encara que tardana i els anima a perseverar, malgrat pugui baixar o no la pressió 

social. Hi ha molta feina a fer i entén que amb Sostre Cívic hi ha molta feina que 

pot ser molt interessant. Dit això, sí que llença un seguit de preguntes que farà per 

separat perquè no tenen res a veure una amb l’altra. La primera és, i no sap si seria 

una petició, però en tot cas és sobre el respecte que tenen sobre el patrimoni 

artístic històric d’Alella. Durant aquests dies s’estan produint les obres de Can 

Calderó. Allà hi ha dues construccions que, si bé constructivament no són 

excessivament rellevants, sí que tenen un interès local prou rellevant i també es 

tracta d’uns terrenys enmig del poble on van a parar o per on passen moltes de les 

mines que tradicionalment han alimentat el poble. Mines que són s’obra i que són 

molt interessants en la seva tipologia i en la seva construcció. Alella n’està plegat, 

però allà justament n’hi ha força i el protocol que s’està fent per executar els 

treballs arqueològics podrien dir que s’està intentant compatibilitzar amb les 

presses que té el promotor per tirar endavant les obres. Per tant, el que sí que 

demanaria és que des de l’àrea d’Urbanisme s’apreti i es garanteixi, en tot cas, que 

els treballs arqueològics es puguin realitzar amb total comoditat perquè és la total 

prioritat arqueològica per sobre de la voluntat del promotor, perquè és d’interès 

general. I també voldria fer una reflexió perquè, en aquest cas, i llançant cap al 

futur, en els darrers temps tindran aquestes construccions, aquests pisos de Can 

Calderó. Darrerament també s’ha fet una intervenció on hi havia el Cuina Alella. 

Una intervenció que no encaixa amb l’entorn de la riera on es troba. En un futur 

també faran allò de Germans Aymar i Puig, a qui, al final, tampoc se’ls ha exigit 

intervenció paisatgística. Tindran la nova benzinera que, ho han de veure però, en 

principi, a falta de veure com serà l’avaluació d’impacte ambiental, 

paisatgísticament, almenys des d’Urbanisme, no s’ha plantejat res. Llavors, el que 
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vol plantejar, en aquest cas és, que s’han de posar ja les piles perquè si no el 

patrimoni històric s’acabarà degradant per falta d’intervenció municipal. En tots els 

casos que ha pogut anar preguntant, tota la tramitació burocràtica era correcta, i 

llavors quan la tramitació és incorrecta i és per culpa d’una persona, és fàcil trobar 

la baula que falla, canviar-la o modificar-ho. Quan després de tota una resposta 

burocràtica tenen situacions que són clarament contràries al sentit comú de 

conservació, el que falla potser és l’estructura d’aquesta cadena cap a aprovar o 

protegir el patrimoni històric. Per tant, si bé, i no s’encadenarà a les casetes, però 

si bé li dol profundament perdre aquestes dues casetes que realment eren de 

rellevant interès i recorden molt la pèrdua que van patir amb Can Patatina, perquè 

és exactament allò inevitable i que acaba succeint, sí que demanaria que es posin 

les piles per evitar que en un futur immediat segueixin perdent patrimoni o les 

intervencions arqueològiques acabin depenent estrictament de la voluntat del 

promotor. I, en aquest cas, a curt termini tenen sobre la marxa Can Calderó, que 

demana que des d’Urbanisme s’apreti molt perquè es pugui fer la tasca que es faci i 

que si apareix alguna cosa de rellevant interès es pugui conservar, sempre que sigui 

viable. I l’altra és que aquí baix tenen la merceria que la Neus s’està a punt de 

jubilar, i, per tant, està a punt de tancar, i ell ho entén així, que potser legalment 

no ho és, però com a sentit de poble és una botiga referent, i si bé l’activitat no ha 

de continuar i ha de passar a ser públic, però sí que tal  i com s’ha intentat a 

Barcelona, de forma tardana, de conservació dels espais emblemàtics, creu que la 

merceria com a merceria, com a instal·lació i sobretot els elements de fusteria, 

etcètera, s’hauria d’intentar conservar donat que són els últims vestigis del caràcter 

que ha tingut tradicionalment aquesta riera, com són els porticons, com és la 

vitrina, com és la fusteria interna. Per tant, en tot cas demanaria que el dia que 

lamentablement la merceria tanqui definitivament les portes, les tasques que s’hi 

desenvolupin no siguin d’immediata adequació per posar dues taules i ventilar-ho, 

sinó que ho tractin amb especial cura perquè també una cosa és el patrimoni 

arquitectònic com a tal i l’altre és el patrimoni comercial en aquest sentit que, si ve 

no ho tenen catalogat ni protegit de cap manera, també seria una pèrdua que 
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realment afectaria una de les essències de la riera com ha estat i és la merceria. Per 

tant, demana que, si us plau, abans de cap intervenció sobre aquest espai ho 

puguin tractar i, així mateix, es posin a treballar per desenvolupar unes mesures o 

una estructura que els permeti discutir, treballar quan es fa una intervenció que 

afecta a patrimoni, sigui estrictament reconegut com a tal i amb totes les 

classificacions legals o sigui perquè té un interès a nivell de testimoni històric. Que 

puguin treballar-ho per tal d’evitar seguir perdent el patrimoni d’Alella en pos de 

l’urbanisme del segle XXI, que, en tot cas, s’ha de fer compatible però no ha 

d’amagar d’on vénen. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que dóna les gràcies al Sr. Font. Respecte de les tasques 

arqueològiques, està clar que s’ha de permetre a l’empresa que està contractada per 

dur-les a terme. En aquest cas, la de Can Calderó ha de tenir el temps suficient per 

poder-ho dur a terme. Evidentment, tenir la capacitat per, si troben alguna cosa 

d’interès, poder aturar les obres i valorar les decisions que s’hagin de prendre.  

L’Ajuntament estarà vetllant perquè aquesta feina es pugui dur a terme i, com han 

comentat aquest matí, procediran a facilitar que el regidor Sr. Font pugui tenir una 

presència en aquell àmbit. Respecte del patrimoni o la degradació del patrimoni o 

no, aquest Ajuntament en els darrers anys i fruit de la revisió del planejament 

general s’ha fet un increment important dels elements protegits en diferents 

catàlegs. De les proteccions que hi havia abans del POUM fins ara, sigui tan en 

patrimoni arquitectònic com el mateix patrimoni de l’àmbit rural, i això liderat per 

l’anterior regidor d’Urbanisme, el Sr. Àlex Asensio, doncs es va fer una extensió 

molt important d’aquesta protecció. En el cas d’aquest element constructiu, 

d’aquesta casa, en l’àmbit de Can Calderó, en el seu moment tant els tècnics propis, 

externs i la mateixa Generalitat de Catalunya no van considerar que tingués aquest 

interès de protecció, més enllà que segurament el pugui tenir per a moltes 

persones. I, per tant, més enllà que pugui tenir alguns racons macos, aquesta 

extensió de protecció no va arribar fins aquesta construcció. El que sí que poden 

parlar i entomarà propostes respecte el que es pugui arribar a plantejar per millorar 
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l’àmbit de la integració paisatgística i, si hi ha marge legal, de la determinació del 

tema dels seguiments arqueològics, d’ara en endavant, i si això el regidor Sr. Font 

els pot donar un cop de mà en les propostes ho entomaran bé. Respecte la 

merceria, no sabria que respondre-li ara, més enllà que, evidentment, forma part de 

l’edifici municipal i que hi ha una voluntat prefixada de poder usar aquells espais 

com a oficines. Si de cas és un debat. En qualsevol cas, és un debat que potser 

s’obrirà més endavant, però li ha de mostrar que la seva sensibilitat respecte la 

merceria segurament no és la mateixa que la que el regidor Sr. Font els ha 

explicitat. No la valora ni més ni menys, sinó que darrera dels seus raonament hi ha 

una lògica molt interessantm, però no sap fins a quin punt ha de prevaldre 

finalment això o solucions mixtes o intermèdies que puguin treballar.  

 

 El regidor Sr. Font manifesta que, en aquest últim cas, sí que li agradarà que abans 

de qualsevol intervenció puguin parlar-ho, que no sigui just al límit per una 

modificació de crèdit amagada entre altres partides. I sí que vol destacar, a 

Barcelona és evident, quan es fa la protecció dels comerços és perquè s’ha vist que 

la pèrdua de valor, que no se li havia donat aquest valor material que té el fet de 

tenir la presència de les vitrines al comerç allà, i quan s’intenta entomar és tan tard 

i tenen tants problemes legals perquè normalment és propietat privada etcètera, 

que de cop es troben que tots els locals que intentaven protegir es van perdent i és 

de clara impotència la de comerços tradicionals a Barcelona que s’han anat 

perdent. Per tant, no sap com és aquella frase de les barbes, però, en tot cas, 

veient el que ha passat en altres entorns, és evident i a sobre és municipal que ho 

han d’entomar. Entén perfectament que pot ser mixt però, en tot cas, ha de sortir 

d’un raonament que tingui en compte aquest vessant, si vol li poden dir emocional 

de vinculació amb el poble. Perquè, si no ho tenen en compte, les mesures de 

seguretat estàndard o el reglament de seguretat estàndard de posar focus, 

obertures i etcètera, acabaran fent perdre absolutament el sentit d’aquesta botiga.  
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 La regidora Sra. Bloss manifesta que estan absolutament d’acord amb el que ha 

exposat el Sr. Font sobre la merceria i també volen dir que justament aquesta riera 

és una pena com està canviant. Que entre el Duran i la casa del Sr. Moraleda, la 

reforma que es va fer allà hi ha una harmonia, però el que s’ha fet ara en l’antic 

“Niu” “canta como una almeja”. I, si no van en compte, i donen permís de canviar 

les portes, de veritat, si no hi ha harmonia i no ho mantenen, com diu bé el Sr. 

Font de conservar una mica el que és el poble, acabaran, si no van en compte, com 

l’Hospitalet, que és una forma que estudien els arquitectes que vénen fins i tot de 

l’estranger de com no s’ha de fer. Prega que prestin més atenció a aquests detalls.  

 

 El Sr. alcalde manifesta que deu voler dir Santa Coloma. L’Hospitalet no sap com 

està, però Santa Coloma sembla que no està gaire bé. 

 

 La regidora Sra. Bloss manifesta que sí, que és Santa Coloma, que s’ha equivocat. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que ell creu que posats a generar un impacte important 

sobre la riera, sobre la rambla Àngel Guimerà, l’impacte més important es va produir 

a l’entorn dels anys 70 quan es van permetre aquestes edificacions tan elevades que 

tenen al llarg de la riera. Existeix una normativa que varen aprovar en aquest 

Plenari l’anterior mandat amb el nou planejament urbanístic, on 12 dels 13 regidors 

van votar-hi a favor i un es va abstenir. El regidor del Partit Popular va votar a 

favor de la nova normativa, on determinaven, entre altres coses, que el model 

d’Alella és un, que el model d’Alella del futur és un concret dels nous possibles 

creixements, i que, evidentment, no pateixi que no s’assemblaran ni a Santa 

Coloma, ni a l’Hospitalet, ni segurament a El Masnou. En qualsevol cas, el criteri 

estètic de la façana de la construcció situada al costat de Can Duran, pot agradar 

més o menys, és una integració o una proposta com potser diu la regidora Sra. 

Bloss del segle XXI. En qualsevol cas la normativa ho permet. Quan es va fer la 

redacció respecte de l’entorn de la rambla Àngel Guimerà, no es va dir el contrari 

que això no pogués ser. 
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 La regidora Sra. Marzo manifesta que sobre aquest aspecte comentar que el POUM 

no ho resol tot i no dóna les eines per a tot. L’eina que no tenen i que fa falta és 

una eina que reguli el paisatge urbà que volen a Alella i aquesta és una assignatura 

pendent que tenen i que no sap si hi ha voluntat, però entén que no, perquè ni 

està plantejada. Sí que ells hi van parlar i la van comentar en els treballs de 

preparació del planejament. Sí que seria molt útil per evitar aquesta manca 

d’integració que s’està produint en aquesta façana, però que han vist també en 

altres intervencions en el poble i que realment acabarà matant absolutament el 

paisatge típic urbà d’Alella. Això és una evidència. I, per tant, ella creu que sí que 

hi hauria d’haver un punt de preocupació en el govern sobre el tema i s’hauria 

d’entomar. I de la manera mateixa que la Vall de Boï, per dir un exemple, tota la 

vall ha legislat que les teulades han de ser de pissarra i que no poden ser d’una 

altra manera, doncs també Alella pot definir materials, tipologies, estils, etcètera, 

per als diferents àmbits que tenen al poble. Fins i tot, i que es fixi amb el que li 

diu, a nivell d’urbanitzacions. Poden decidir que val tot, però poden decidir que no. 

I no hi ha res a protegir en el sentit arquitectònic en aquests moments a nivell 

d’urbanitzacions, però qui sap si en el futur. El que sí haurien d’estar vetllant és 

perquè, com a mínim, el casc urbà tingui aquesta personalitat que caracteritza un 

poble com Alella. Perquè fent-ho tot legal, els està passant el que els està passant. 

Per tant, també coincideix amb el Sr. Font que hi ha un tema d’estructura que falla. 

I ho han vist clarament en el tema de Can Serra, que està com està. Però pensa que 

això els obligaria a fer una reflexió amb més profunditat i a prendre mesures al 

respecte. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que sí que hi poden reflexionar i fruit d’aquesta reflexió 

prendre les decisions que poden ser prendre mesures. 
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G) El regidor Sr. Font manifesta que sobretot demanar disculpes a l’Alba, que és qui 

haurà de transcriure tot aquest Ple, però en tot cas continuen. Respecte els punts 

de l’ordre del dia de la Junta de Govern, com ja li ha manifestat a nivell individual, 

agrairien que no tornés a succeir que un ordre del dia de la Junta de Govern que 

porta 3 o 4 punts acabi sent de 17 o 18 punts, tots passats com a extraordinaris, 

perquè això dificulta molt la feina de seguiment de cadascun dels expedients, atès 

que només consten a la taula del despatx els expedients que s’espera tractar a la 

Junta. I llavors, quan hi va i hi ha dues carpetes que es pot mirar ràpidament, i es 

troba que al final s’han acabat discutint 16 o 17 punts, doncs això és clarament 

contrari contra la possibilitat de fiscalització, control, participació i assumpció de 

les responsabilitats de tots i cadascun dels regidors que no formen part de la Junta 

de Govern. Per tant, agrairia que no tornés a succeir. En tot cas, seguiran fent-ne 

el control, però que és d’agrair que puguin disposar de tota la informació per 

desenvolupar la tasca que els correspon. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que és habitual que en una Junta de Govern entrin punts 

extraordinaris, el que no és habitual és que n’entrin tants com van entrar en la 

darrera Junta i que ara, sentint-lo,recordava les Juntes de Govern de final d’any on 

s’intenta aprovar el màxim de punts dintre d’aquest termini. I segurament, en 

aquest cas, es va produir perquè aquell mateix dia es produïa el nomenament del 

nou interventor i, per tant, intentant acabar feines que s’havien dut a terme  

parlant i treballant amb l’interventor sortint, bàsicament. Més enllà d’un parell de 

llicències d’obres, de les quals de les dues una que és la de la residència de 

Germans Aymar i Puig i que podrien haver esperat una setmana més, la resta tenien 

un vesant molt de bases i de qüestions econòmiques que es va intentar que 

quedessin finalitzades abans del canvi de la intervenció. Ell mateix espera que això 

no torni a passar, més enllà, si l’apura, de l’última Junta de Govern de cada 

exercici, si és que ha de ser així, perquè creu que fins i tot la de l’últim any doncs 

van passar no gaires punts de forma extraordinària. També volia aprofitar per dir-li, 

perquè en el darrer Plenari varen agafar el compromís d’encarregar l’informe jurídic 



54 

 

de la publicació o no de les declaracions de béns i activitats d’alts funcionaris i de 

veure si hi havia la possibilitat o no o quines eren les obligacions i, fins i tot, si es 

podia obligar a aquestes persones, bé més que obligar que podien introduir-les, 

doncs que, en qualsevol cas, abans ho comentaven amb el secretari, estan acabant 

aquest informe i esperen poder-lo tenir a finals de la setmana que ve o com a molt 

en deu dies, el qual es va encarregar a la Federació de Municipis de Catalunya, 

sense cost, tal i com també va posar de manifest que potser no calia que l’informe 

costés diners a l’Ajuntament. 

 

 El regidor Sr. Font manifesta que també recordar que tenen una assessora jurídica, 

que també pot complir les seves tasques perfectament. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que molt bé. 

 

 

H) El regidor Sr. Font manifesta que té unes preguntes més tranquil·les. La primera és 

sobre els dispensadors d’aigua municipals a partir de tot el tema de les aigües 

fecals i donat que Alella també té les fonts Edén, i vist que l’aigua de les fonts 

Edén acaba venint d’Andorra i que l’empresa és estrangera, proposa compra verda, 

que és una de les funcions que té qualsevol tècnic de Medi Ambient d’un 

ajuntament, s’encarregui de buscar alguna alternativa a portar aigua d’Andorra, 

perquè és absurd que des del Maresme estiguin bevent aigua d’Andorra. Per tant, 

agrairia que des de Medi Ambient es faci una revisió sobre compra verda a fi i 

efecte de treballar els temes de compra de proximitat. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que, a banda de poder fer aquesta valoració, aquesta 

empresa de subministrament d’aigua subministra aigua de diferents brolladors. En 

el cas d’Alella i poden mirar els tancs d’aigua que hi ha aquí, en aquests moments 

bàsicament són del Montseny, que ja no queda tan lluny com Andorra, potser no és 

quilòmetre zero, però és quilòmetre 40 o 50. Sí que és cert que en el moment que 
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va sortir la notícia es van precintar aquestes fonts i es va mirar l’origen d’aquests 

dipòsits, i, per tant, va seguir precintat. Aquí a Alella no tenien partides del 

brollador creu que és d’Arinsal, i el que sí que es va fer, creu que ahir, pel que 

pogués ser, un tractament en els aparells com a tal, per si hi podia haver qualsevol 

cosa, i des d’avui tornen a estar operatius amb aigua del Montseny. Però, en 

qualsevol cas, la seva reflexió sobre la compra verda evidentment que es pot fer. I, 

a banda, s’havien estat mirant altres tipus de dispensadors d’aigua per poder 

implantar i aquesta segurament és transitòria en el camí de passar de les fonts 

algunes Canaletes fins a un  nou sistema. Però és aigua del Montseny. No han patit 

problemes gàstrics, per sort, aquí a la casa. 

 

I) El regidor Sr. Font manifesta que a partir del PAM i abans del PAM es va acordar 

que a partir del mes de gener s’havien enregistrat i passat en vídeo “streaming” els 

vídeos dels Plens municipals. Voldria saber com està l’assumpte del “streaming” per 

als Plens. 

  

 El Sr. alcalde manifesta que en el PAM va quedar recollit que s’implementaria 

aquest 2016. En el seu moment, també varen parlar que intentarien implantar 

“streaming” si eren capaços d’aprovar un ROM que, d’alguna manera, no sap si els 

limités a tots una mica i endrecés una mica les intervencions dels diferents grups 

municipals perquè, com ells apliquen i comproven, també està molt bé, funcionen 

d’una manera gens endreçada, però que estaria bé que es dotessin d’uns marcs de 

referència per a tots i que els poguessin pactar entre tots. Dit això, des de 

l’Associació Catalana de Municipis estan treballant en la licitació d’un sistema 

d’enregistrament de Plenaris de manera conjunta. Fa 10 o 15 dies va tenir 

l’oportunitat de parlar amb el responsable tècnic, el director d’aquesta ACM i li va 

traslladar que els tinguessin en compte i li va dir que sí, que així seria. Més enllà 

de l’enregistrament del Ple per estalviar-se la transcripció de les actes doncs que en 

el mateix paquet la vídeo acta, és a dir, que l’Alba, la majoria de vegades, i potser 

la Mercè Rota, les menys vegades, s’estalviïn la redacció literal de l’acta perquè ja 
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hi ha l’enregistrament d’un vídeo que queda emmagatzemat i que té la validesa 

d’acta. La substitució de l’acta i que simplement es passin els acords en l’acta del 

Ple en paper i que quedi el suport de vídeo com a document digital fefaent del que 

ha passat. I que en aquesta licitació també sortiria que això també es pugui emetre 

en “streaming”. Per tant, estan parlant de segurament pocs mesos. Ell tornarà a 

demanar quina és la previsió i si veuen que no es poden esperar ho avançarien i els 

emplaçaria també que més enllà del codi ètic que varen posar damunt la taula, i 

que varen dir que es donarien uns dies o unes setmanes, doncs l’altra cosa que van 

posar damunt la taula és el ROM. Creu que podrien intentar fixar-se un calendari 

per treballar els documents per veure si són capaços d’abans de la Festa Major 

poder-los portar aquí amb el més ampli consens possible, que creu que serà 

possible. 

                       

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 21 hores 

45 minuts, de la qual s’estén aquesta acta que, com a secretari, CERTIFICO. 

 


